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județul:

Tip. Ludovic Sxlklal Lugoj

Virgil lonescu Darzeu, Subdirector Gen. 
Min. de Int. In jurul Corpului Notarilor 
Comunali.
luliua Pascu, Membru la Cons. Sub. 
Legislativ: Cuvânt cătră notari.
Z. Bodiu, student-notar: Notarul comu
nal sfătuitor și îndrumător al sătenilor. 

Emil l'eneș, notar-student: Necesitatea 
inamovibilității la funcționarii administrat 
Adam Herban, secretar de notar: Din 
nevoile notarilor.
Gheorghe Dinu, notar: Din durerile func
ționarilor dela sate.
Activitatea Uniunei Generale.

Apare la 1 și 15 
a fiecărei luni.

MANUSCRISELE
se primesc până la 10 și 25 
a lunei și nu se Înapoiază.

ABONAMENTUL: 
Pe 1 an 300 Lei



A APAR UT și al II-a și al IlI-a volum din

cuprinzând elemente din dreptul constituțional, administrativ,financiar și matrimonial, noțiuni de contabilitatea, dife
rite legi și regulamente, complectat cu explicare teoretică și practică, cu modelele, exemplele necesare și practice. 

Aprobat de Ministerul de Interne cu ordinul No. 19857/1926.
lOcrare de mare utilitate pentru ori și cine și in special pentru toate 
OFICIILE PREFECTURILOR, SUBPREFECTURILOR, PRETORIATELOR, NOTARIATELOR ȘI 

PRIMĂRIILE COMUNALE.
Acest manual cuprinde și un foarte interesant chestionar cu întrebări și răspunsuri 

relative la deosebite nedumeriri, ce se pot ridică mai ales in lumea slujbașilor noștri admi
nistrativi, in cursul aplicării nouei legi administrative, financiare și altele.

Atragem luarea aminte a d-lor: Prefecți, Subprefecți, Pretori, Notari, Primari și 
Secretari comunali asupra acestei lucrări care prezintă o deosebită importanță în rezolvarea 
lucrărilor zilnice.

Acum când comunelor le lipsește o bibliotecă care să cuprindă colecțiile complete 
de legi, acest manual le înlocuește cu multă prisosință.

Cercetând indicatorul, veți găsi cu multă ușurință: legile, regulamentele, circulările, 
deriziunile, etc., date de fiecare Minister, veți află numărul, ziua, luna și anul Monitorul Ofi
cial care s’au publicat. Volumul 111 cuprinde și un „model-călăuză" cu toate formularele 
necesare în conceperea și redactarea acteior oficiale și particulare.

Costul acesto<* volume de 1800 pagini este 600 lei (câte 300-300 lei volumul).
Comenzile se vor adresă d-lui Alexandru Buha, președintele Uniunei Gen. a No

tarilor Comunali și Cercuali, consilier financiar, delegat județean în Lugoj, str. Bisericii No. 24 
notând pe cotorul mandatului că suma ce se trimite reprezintă costul manualului volumul II și III

La fiecare comandă se va adăogă în plus 25 lei care reprezintă costul recomandării, 
volumele urmând a fi trimise recomandat spre a fi sigur că ajunge ia destinație.

Cine nu are încă volumul I, se poate primi și acela tot aici cu preț de 300 lei.

conform art. 100, 264—272 al legii pentru Unificarea Administrativă și anume:
1. Regulamentul (tip.) pentru organizarea diferitelor servicii și atribuțiunea persona

lului al comunei.
2. Regulament (tip.) comunal de edilitate. .
3. Regulament (tip.) de igienă și salubritate publică.
4. Regulament (tip.) de poliție comunală.
5. Statutul pentru constituirea asociației de pășune și
6. Regulamentul privitor la modul de administrare și exploatare a izlazurilor comu

nale și neimpărțite (urbariale).
7. Regulament pentru administrarea și exploatarea izlazului comunal (separat de cel 

urbarial).
Regulamentele înșirate aici sub 1 — 4 fiecare comună are să le întocmească conform 

art. 100, 264—272 in conformitate cu legea administrativă, prin cari va determina in mod 
amănunțit organizarea diferitelor servicii, atribuțiunile și retribuțiunea personalului.

Regulamentele de sub 5 și 6 sunt a se întocmi imediat și a se trimite spre 
aprobare Ministerului de Agricultură și spre a fi asociația (urbarială, composesorală) înregistrată 
in registrul personalelor juridice conform art. 84 din legea persoanelor juridice din 1924.

Pentru fiecare comună trebue 3 exemplare.
Aceste regulamente sunt tipărite fiecare separat și se pot comanda cu ramburs, dela 

Dl. Alexandru Buha, consilier și delegat județan Lugoj, str. Bisericii 24.
Regulamentl 1 costă (un exemplar) 20 lei

w 2 „ n 6 ,
n 3 n 6 ,

4 , 20 ,
n 5 „ 25 ,

6 „
N 7 „ 20 ,

A apărut: Regulamentul și încheierile Consiliului comunal privirea la taxele și cotizațiunile comunale — 20 lei
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ALEXANDRU BUHA, 
președintele Uniunei notarilor, profesor al școalel 

de notari, Lugoj.

REDACȚIA Șl ADMINISTRAȚIA: 
LUGOJ, STRADA BISERICII No. 24.

SECRETAR DE REDACȚIE:;
Dr. ALEXANDRU VASILIE

DIRECTOR ȘI REDACTOR RESPONZABIL :

în jurul Corpului Notarilor Comunali
Un congres e prilejul reunirei tuturor din- 

tr’o grupare, cu scopul de a-și face public cu
noscute doleanțele lor și în aceiaș timp, prilej 
minunat ca să se adune componenții grupărei 
pentru în mai deaproape cunoaștere a lor.

Congresul notarilor comunali, singurul cred, 
în așa de impunătoare manifestare, a fost o 
minunată ocazie de mărturișre a unităței tuturor 
notarilor comunali, dar mai ales de cunoașterea 
și recunoașterea utilităței în organismul nostru 
social a instituției: notar comunal.

S’a spus de către toți vorbitorii, cum s’a 
scris în coloanele revistelor de specialitate ce 
înseamnă notar comunal: razemul întregului 
angrenaj social. Pe umerii acestui corp stă toa
tă viața economică, culturală, administrativă, 
sufletească a unei țări.

El reprezintă osătura sănătoasă a corpului 
funcțiunei sociale

Cu cât vor fi mai mult scoși de sub focul 
ucigător al politicianismului, care distinge elanul 
și munca continuă; cu cât va fi mai bine re
munerat și i se va da importanța adevărată în 
celula administrativă: comuna, cu atât rolul lor 
educativ, îndrumător și cu caracter puternic de 
solidaritate socială, la sate, va fi mai accentuat, 
cu așa de imense repercutări în ridicarea eco
nomică socială a țăranului român.

Scos de sub teroarea schimbărilor politice 
creiată independența lui în desfășurarea muncei 
sale, notarul comunal va fi pionul întregei trans
formări ce se va opera ia țară.

Dealtfel rolul nefast al amestecului politi
cianismului distrugător în administrație nu se 
limitează numai cu sfera notarilor comunali, ci 
în toată organizarea funcționarilor din Stat, din 
care cauză și mersul progresului e relativ încet 
și defectuos.

De aceia congresul notarilor comunali a 
fost mai mult decât binevenit

Intre vorbitori a fost atinsă cu multă com- 
petință și chestiunea amestecului politicei în 
administrație.

Deschisă ședința de către dl Alexandru 
Buha, președintele asociației notarilor din intre- 
age țară, în prezența dlor Miniștri Al. Vaida- 
Voevod și Ed. Mirto ca și a dlui Th. C. Mari- 
nescu secretar general, mulțumește domnilor de 
mai sus pentru cinstea ce li se face de a ono
ra cu prezența congresul notarilor.

în același timp d-sa, face un istoric privi
tor la desfășurarea procesului de contopire în 
una și aceiași asociație a tuturor notarilor co
munali din întreaga țară, fapt petrecut în anul 
1928, rugând pe d-nii Miniștri a le accorda 
solicitudinea întreagă doleanțelor lor și a spri
jini acest organism viu, cu prilejul nuoei legi 
administrative.

A fost înălțătoare evocarea făcută de către 
d-l Buha a greutăților ce le intimpină notarul 
comunal în înplinirea îndatoririlor sale, îndato
riri de cari depinde toată desfășurarea, de mai 
pe urmă, a intreagei vieți administrative și 
sociale.

Dl Ministru Al. Vaida-Voevod mulțumește 
învitațiunei făcute, relevă importanța mare în 
viața statului nostru a notarului comunal; arată 
solicitudinea guvernului pentru corpul notarial, 
donând una sută mii lei pentru Căminul lor, 
încheind că dorește ca să fie și mai departe 
notarul comunal de civilizație și cultură a lo
cuitorilor din comune și îndrumătorul lor pentru 
respectul legei și ordinei.

Dl Ministru Ed. Mirto, manifestă aceiași 
solicitudine pentru corpul notarial, încredințân- 
du-1 că vor găsi în d-sa un apărător al cauzei 
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lor. Felicită ideea congresului notarilor comunii, 
în preajma alcătuirei legei noui administrative.

Dl Berariu, notar în jud Caraș, făcând 
istoricul notarului comunal, găsește că această 
organizare este de importanță covârșitoare în- 
demnându-și colegii spre o solidaritate cât mai 
completă în scopul și interesul corpului insăși.

Dl Popovici, notar în jud. Timiș-Torontal, 
a ținut o foarte documentată și instructivă con
ferință asupra funcțiunei notarului comunal. 
D-sa în prelegerea ținută a evidențiat rolul mare 
administrativ ca și cel social al notarului și 
într’o splendidă formă oratorică subliniază im
portanța mică pe care i-o atribue legile actuale. 
Din toată expunerea sa, care păcat că nu poa
te fi redată cuvânt cu cuvânt, — rezultă că con
ducătorii guvernanți, ar trebui să se gândească 
serios în reforma care va modifica cu totul ac
tuala lege de unificare administrativă, să dea 
notarului comunal adevărata importanță rezul
tată din însăși complexitatea atribuțiunilor sale

Conferința d-lui Popovici e un exemplu de 
elocință.

Dl Pap, notar în Cărei de asemenea sub- 
linizază importanța notarului comunal.

Dl Șerban Constantinescii, notar în jud. 

Buzău, înzistă asupra ofițerului de stare civilă, 
atribuțiune și delegațiune, care nu poate fi dată 
decât notarului comunal.

După ce s’a mai desbătut din punctele din 
programul alcătuit, congresul a luat sfârșit.

E de prisos a inzista din nou asupra a- 
cestui congres

A fost o desvăluire, pentru cei prezenți, — și 
atât de puțini din Centrala Ministerului, — că acest 
corp de funcțonari au Statului a fost pe nedrept 
năpăstuit

Nu a fost cunoscut.
Pregătire culturală, demnitate individuală 

ca și colectivă, conștient de ce este în angre
najul funcțiunilor în Stat, prea modest pentru 
rolul social desfășurat, Notarul comunal, cum 
spuneam și altă dată, va trebui să fie prima 
treaptă în funcțiunile administrative, cu posibi
litatea de a ridica treptele până la cea mai 
înaltă funcțiune de Director General în Minister, 
bineînțeles cu titlul academic.

Personal, îi felicit și le doresc cât mai 
dese reuniri — aici în Capitală, pentru a face 
posibilă cunoașterea acestui corp select.

Virgil lonescu Darzeu 
Subdirector Gen. Min. de Int.

Cuvânt cătră notari
Fiind-că în calitatea^ mea de membru al 

Consiliului Legislativ imi era cam dificil să vă 
vorbesc în ședințele publice ale Congresului dv. 
țin de a mea datorie să vă mulțumesc pe ace
astă cale — chiar prin primul număr al Ad
ministrației Române — pentru atențiunea 
deosebită ce mi-ați arătat în tot timpul Con
gresului.

Profit de acest prilej, pentru a vă spune 
un cuvînt de care dacă am regretul de a nu-1 
fi spus în ședința intimă care a precedat Adu
narea Generală a Uniunei — așa după cum ași 
fi dorit — apoi am în schimb plăcerea de a-1 
complecta cu impresiunile mele asupra modului 
admirabil, în care au decurs desbaterile congre
sului Dv.

*
Fac din nou apel la Dv. de a face tot ce 

e posibil pentru a in’ra în legătură cu pretorii. 
Șipentrucă pretorii însăși trebuie să se organizeze, 
le voi face chiar uri călduros apel în acest scop, 
prin Revista Administrativă.

M-a surprins că printre dezideratele Dv. 
formulate la Congres, nu a figurat și aceia de 

a se organiza ca corp aparte corpul admini
strativ cuprinzând pe: notarii comunali și cer- 
cuali, pe pretori și pe subprefecți, urmând ca 
înlr’un viitor apropriat — dacă nu chiar prin 
voința nonei legi administrative — din acest 
corp să facă parte și prefecții și inspectorii ge
nerali administrativi, cași toți funcționarii 
de specialitate din Ministerul. de Interne, 
așa cum am propus în articolul d<n care s-a 
inspirat dl primnotar Popovici, în atât de fru
mosul său raport, susținut cu talent la Congres.

V’am fost prieten, fără a vă cunoaște, vă 
voi fi cu atât mai mult azi, când vă cunosc. 
Dar eu nu pot să nu vă arăt, că prietenia ac
tivă ce o am pentru Dv. izvorește nu din mo
tive personale, ci din convingerea științifică ce 
O am, că fără notari, pretori, prefecți și inspec
tori generali administrativi, funcționari de cari
eră eu pregătire technică specială și cu studii aca
demice, fără aceste organe cu pregătire superioară, 
o bună administrație românească este imposibilă. 
Și pentruca să avem asemenea organe, pentru 
a atrage licențiați și doctori, în funcțiunile de 
notar și pretor este absolut necesar, ca notarul 
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să poată înainta pretor, pretorul subprefect și 
acesta să poată ajunge prefect; iar prefectul in
spector general; întocmai după cum impiegatul 
și fostul copist poate ajunge director general și 
secretar general de minister și după cum sub
locotenentul poale ajunge colonel și general. 
Evident nimeni nu va înainta decât pe baza 
meritelor reale și a indeplinirei unor anumite 
condițiuni de stagiu și de examene și note ca
ii ficaiive.

Și pentru a putea obține acei-t mare dezi
derat al administrației noastre, este absclut ne
cesar ca să faceți tot ce e posibil pentru a 
câștiga pe pretori și pe subprefecți de partea dv.

Eu aș fi dorit ca- Congresul Dv. să se ter
mine chiar cu o moțiune în acest senz, votată 
de Dv. toți și apoi tipărită și trimisă tuturor 
pretorilor pentru a lua cunoștință de ea.

*
Mi-a plăcut mult dragostea Dv. pentru ve

chiul regat, m’a impresionat chiar râvna ce ați 
pus cu toții pentru a avea cât mai curând se
diul Dv. în capitala țării. Dl. primnotar Giurgiu 
a fost din acest punct.de vedere în consenzul 
unanim al adunării.

Prezidiul, Căminul cultural și > Administrația 
Română< trebue să-și aibă sediul lor în București.

*
V’am admirat disciplina și respectul ce-1 aveți 

pentru valorosul și venerabilul Dv. președinte; 
ele sunt o dovadă mai mult de maturitatea și - 
superioritatea pregătirii Dv.

*
Și acum, întemeiat pe încrederea ce mi-ați 

arătat, îmi permit a face o propunere }și anume : 
cred că ar fi bine ca la noua adunare să dis
cutați și să hotărițt întreaga problemă a revistei 

și a căminului. întrucât mă privește, vă stau la 
dispoziție șt în ptivința revistei în deosebi, aș 
putea să vă expun eu insumi un raport în acest 
senz, firește numai de acord cu onoratul Dv. 
prezidiu. Dat fiind faptul, că revista are un tiraj 
de 5300 exemplare, noi am putea ușor face din 
ea o tribună aiât pentru apărarea intereselor 
profesionale, cât și pentru îndeplinirea acestei 
opere de inițiere științifică administrativă, atât 
de necesară culturei notarilor și pretorilor.

Mai cred că Asociația Notarilor, cași viitoa
rea Asociația Pretorilor, sr fi bine să-și atrage 
în mod permanent colaborarea acelor câteva 
personalități, cari li poartă un deosebit interes, 
nu numai pentru revista, dar și pentru cămin, 
cât și în vederea altor scopuri.

Pentru căminul Dv. pentrucă el să ia ființă 
cu Un moment mai curând, vă indemn ca de 
urgență să faceți pașii necesari pentru a obține 
un teren gratuit dela municipiul București. Acest 
lucru este foarte realizabil, căci Capitala a dat 
și dăruește cu bucurie terenuri în scopuri cul
turale și pentru așezăminte profesionale de o 
atare valoare morală.

Având terenul, apoi cu suma de peste două 
milioane una sută mii lei de care dispune aso
ciația notarilor, se poate construi chiar în ace
astă vară un local frumos pentru cămin și pen
tru celelalte nevoi ale asociației; local care va 
fi ulterior complectat, conform unui anumit plan 
de construcție.

Cunosc bine această problemă; cu sumele 
ce sunt deja adunate se pot construi minimum 
1£ camere cu confort modern, firește, dacă con
strucția va fi efectuată cu control riguros din 
punct de vedere tehnic și contabil.

Iuliu Pascu
Membru la Cons. Sap. Legislativ

Notarul comunal sfătuitor
Conferințele Notarului Comunal, în mij

locul drumurilor satelor, cu locuitorii, în 
vederea explicărei legilor, regulamentelor, 
etc. cerute a fi date publicităței, n'au dat 
rezultatele așteptate, ci numai au diminuat 
prestigiui acestui funcționar. Puterei Legi
uitoare, de astăzi, îi revină sarcina ridi- 
cărei acestei situațiuni, prin crearea de 
mijloace.

Una din cele mai importante atribuțtuni 
ale Notarului, este cea prevăzută de art. 366 
din Legea pentru Unificarea Administrativă,

si îndrumător al sătenilor
9

♦ aplicarea legilor, regulamentelor de administrație 
publică, ordonanțelor, instrucțiunilor și a ori
căror alte acte, pe cari legea le cere a fi date 
publicităței ca «mânând dela puterea executivă, 
publicarea se va face prin afișe, strigări și prin 
cetire în publice, care l’a făcut într’adevăr sfă
tuitorul și îndrumătorul satelor rurale pentru 
tot ce se raportă la desvoltarea lor morală și 
culturală, creată odată cu instituirea acestui posc 
și menținută fără știrbire de reformele admini
strative ulterioare.

în această publicare, cu scopul de a face 

punct.de
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ca locuitorii satelor să cunoască și înțeleagă le
gile, etc, vedem că legiuitorul nu s’a mărginit 
numai la facerea publicațiunilor scrise ci a pre
cizat că aceasta se va face și prin cetire și stri
gări în public, adică prin explicare verbală, cu 
prilejul efectuatei ei, dispozițiunile legilor, regu
lamentelor, etc. și sancțiunile ce ele prevăd în 
caz când nu sunt respectate.

Trebuie să scoatem în evidență că visul 
legiuitorului a fost să pună Notar.i într’o veș
nică continuitate de idei și sentimente cu săte
nii, pentru ca prin vorba blândă și convingă
toare,^— de care nu s’a îndoit că notarii pre
gătiți pentru această carieră, vor fi stăpâniți, — 
să strângă la un loc solidarizând toate voințele 
și energiile pentru binele comun, căruia cu toții 
să-i închine ș, aptitudinele și devotamentul lor.

In trecut, sub'auspiciile legei comunale din 
1S08, găsimjnotarii comunali lucrând pe terenul 
acestui apbstolat, din i care unii din ei au mun
cit cu multă râvnă și plăcere, făcându-și o ade
vărată {popularitate, printre săteni, nu numai 
prin explicarea actelor supuse publicităței ci și 
lucrând alături de 'ceilalți factori culturali dela 
sate, preot și învățător, pe terenul economic, 
social și cultural, atât cu sfaturi cât și fapte, la 
creerea de bănci populare, obștii și cooperative 
sătești, societăți de cumpărare, case de cetire, 
șezători, etc. și de aceia mulți din acești factori 
administrativi, cu activități multilaterale, cârmu- 
esc — spre onoarea lor — unele din aceste 
stabilimente create de ei prin o muncă continuă 
și înaltă putere de convingere.

Desigur că activitatea extra-administrativă 
a notarului, care a adus îmbunătățiri reale în 
viața satelor a determinat și pe Legiuitorul de
mocrat din 1925, a menține principiile legiuito
rului vechiu, lăsând larg deschis, Notarului, dru
mul acesta de propagandă în mijlocul sătenilor, 
însă desființând organizațiile sfaturilor sătești, 
ale căror localuri erau puse la dispoziția Nota
rului cu ocazia ținerei adunărilor sătești, acesta 
n’a prevăzut mijloace sau localuri unde acest 
pion să-și poată îndeplini această miBiune deli
cată și grea a poblicităței, dar cu urmări fru

0» $

moase și de aceia actualul notar este pus în 
clauza să conferențeze, în satele nereședințe de 
comuni, — în mijlocul salului, de multe ori în 
drum, unde sunt adunați locuitorii șt pe cari de 
cele mai multe ori îi găsim în preajma vre
unei cârciumi

Această stare a diminuat simțitor prestigiul 
notarului și a contribuit și la stagnarea acțiunei 
sale, în această direcție, mai ales iarna, din 
cauza gerului și chiar une-ori vara a intempe
riilor, și mulți din acești stâlpi ai publicităței 
au limitat această obligațiune în a. o face nu
mai prin publicațiuni scrise, care întotdeauna a 
daunat populațiunea noastră sătească, dm cauza 
lipsei de atențiune ce dă afișelor, în parte a 
analfabetismului precum și a vechiului obicei, 
înrădăcinat în săteni, mai ales în Basarabia, 
unde străvechiul notar comunal zis »Volostroi 
Pisari* aduna la »casele de obștii* sătești, din 
când în când populațiunea și o informa despre 
tot ce apărea nou, dând și îndrumări pentru 
promovarea intereselor vieței sătenilor.

Credem că această chestiune, de mare in
teres obștesc, merită necondiționat să fie supusă 
rezolvărei actualului Legiuitor al Reformei Ad
ministrative, — cu vederi poate că mai înalte 
ca cei anteriori, — pentru ca mijloacele de ade
vărat apostolat prin care notarul să-și desfășoare 
activitatea, să-i fie pe deplin asigurate, fie re- 
aducându-se vechile sfaturi sătești cu localurile 
lor, fie punândui-se la dispoziție localurile școa- 
lelor, în zilele de duminici și sârbătorj, când nu 
se țin cursuri și nici nu se produc manifesta- 
țiuni culturale, deprinzând prin această din ur
mă și populația a fi mai în aproape contact cu 
școala, și unde, chiar alături de notar, ar pntea 
conferențea cu sfaturi folositoare cari sunt încă 
o raritate în unele părți și învățătorul, care și 
el este un elemeut select al satelor.

Cu mijloace la dispoziție, Notarul va putea 
acționa cu mai mult succes pe terenul larg al 
pregătirei satelor noastre, pentru un viitor frumos,

Z. Rodiu 
student, notar diplomat 

Florești-Soroca.

Necesitatea inamovibilității la funcționarii administrativi
Despre inamovibilitate se poate vorbi nu

mai într’o țară în care legiuitorul a creiat func
țiunea administralivă în garanța și pe baza în- 
crederei, în funcționarii săi.

In Ardeal până la preluarea imperiului s’a 
uzat de legea din 1886 art- XXII în care nici 

nu se amintește ceva despre posibilitatea trans
ferării. § 69 din aceasta lege prevede că »nota
rul se alege pe viață*. Al. 3 din acest § spune 
că din postul său nu poate poate fi destituit ni
meni, decât numai prin deciziune disciplinară. 
§ 77 stabilește sistemul de candidare, cu cel pu
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țin trei candidați pentru un post § 84 prevede 
dreptul primpretorului de a designa pe candidați, 

în legea dela 1886 art. XXII este exclusă 
posibilitatea transferării, bazându-se dobândirea 
postului prin alegere — cari prezentau avantagii 
deși nu suntem pentru acest sistem — este în
lăturată orice interpretare greșită a legei, care 
nu admitea transferarea. Dar legiuitorul a dat 
drept superiorilor de a se amesteca în procedura 
alegerei notarilor, dându-le drept de a candida 
dintre concurenți pe 3 preferiți ai lor, prin 
aceasta voind a înlătura neajunsurile inamovi
bilității.

>Prin inamovibilitate se înțelege situațiunea 
legală a unui funcționar care fiind numit în 
mod legal, nu mai poate fi revocat, suspendat 
sau transferat chiar prin înaintare, în contra 
voinței sale, decât ca pedeapsă în urma unei 
sentințe date de un tribunal disciplinar anume 
determinat de lege*.

»Prin stabilitate se înțelege situația legală 
a funcționarului care nu poate fi transferat, pe
depsit san înlocuit decât în anumite cazuri și 
respectarea formelor prevăzute de lege* (M. Vă- 
rariu Drept Adm. 1925 pag. 98).

Statutul prin art. 50 declară că transferă
rile și detașările în interes de serviciu, fie dela 
un loc la altul, fie într’o funcțiune echi
valentă sunt obligatorii pentru funcționarii cor
pului administrativ.

Stabilitatea ar asigura funcționarului drep
turi suficiente dacă ar lipsi art. 50 din Statut, 
care expune pe funcționar la mâniile superio
rilor, precum afirmă în cartea sa și Dl Văraru. 
»Ori din practica administrativă am văzut cât 
de ușor se poate învoca interesul de serviciu 
atunci când în realitate poate fi vorba pur și 
simplu de interes personal sau de partid.* Un 
membru în consiliul superior Administrativ afir
mă aceste cuvinte.

Să vedem acum avantajele inamovibilității:
1. Funcționarul inamovibil fiind numit în

tr’un loc pe viață va putea cunoaște situațiile 
cercului său, astfel putând servi interesele Sta
tului în virtutea convingerilor sale și fiu prin 
intermediar care adesea e interesat.

’2. Funcționarul inamovibil chiar prin ace
astă facultatea își are asigurată o stare de re
spectabilitate în juru-i, datorită căreia își poate 
exercita prompt și nestingherit de nimeni întrega- 
ga sa activitate.

3. Funcționarul amovibil este laș, fiindu-i 
expusă existența și fericirea sa, nu activității, 
caracterului, conștiinței și capabilității sale, ci 

voinței și de multe ori maniei superiorilor lui 
sau a preferiților politici ai acestora.

4. Funcționarul știind că va trăi o viață 
întreagă în locul postului său, va avea o ținută 
exemplară, corectă, și va căuta să-și asigure în
crederea, iar populația știind că nu poate fi 
mișcat prin voința oricărui deputat, agent poli
tic sau poate chiar și a unui analfabet — cu 
legături însă   va stima pe funcționar și va 
privi în el pe adevăratul reprezentant al Statu
lui. Azi nimeni nu ia în serios activitatea func
ționarului și dispozițiunile lui, știind că postul îi 
este interimal, putându-1 îndepărta oricine cu 
legături, atâta vreme cât însăș funcționarul nu 
se cutează a lua dispozlțiuni energice contra 
unui agent politic, prin faptul că și-ar periclita 
postul său.

5. Funcționarul inamovibil va stima și va 
îngriji de postul său care îi asigură existența și 
liniștea, necomițând astfel acte cari ar periclita 
postul său. în movibditate scopul multor func
ționari este inbogățirea, din cauza neasigurărei 
viitorului prin postul lor.

6. Funcționarul inamovibil va cauta să-și
asigure în locul numirei sale prin muncă cin
stită imobile cari să-i producă, asigurându-și un 
venit mai bunișor, făcându-1 corect, punctual, 
disciplinat, — căci situația materială face din 
om cavaler, om conștient dar și hoț. Sub era 
movibilității este imposibilă câștigarea imobilelor 
sau averilor reale, căci funcționarul trăește în 
nesiguranță. . ■ ' -

7. Funcționarul inamovibil își va da toate 
stăruințele pentru ridicarea localnicilor și a in- 
stituțiunilor din cercul său, nădăjduind că va 
vedea rezultatul muncii sale. Până când în sta
rea de movibilitate funcționarul neavând interes, 
nici moral nici material, nu se va strădui să 
creiâze lucruri durabile.

8. Movibilitatea dă naștere abuzurilor din 
partea superiorilor îndreptățiți a denumi, dă 
naștere luptelor între colegi cari decurg fără nici 
un simț uman.

9. Inamovibilitatea asigură o conviețuire 
între funcționarul administrativ și ceilalți func
ționari de o parte și între locuitori și aceștia 
de altă parte, în chipul acesta realizându-se și 
interesele serviciului său

10. Prin inamovibilitate se va asigura un 
corp de elită al funcționărimei, știind că viitorul 
este asigurat și că nu sunt expuși maniilor ce
lor de sus.

Sunt încă multe avantagii ale inamovibili
tății pe cari nu le numărăm din lipsă de spațiu. 
Cred și șMu că inamovibilitatea funcționarului 
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are și desavantaje, dar acestea se pierd pe lângă 
avantajele sale,

Constituția nu poate fi modificată în pre
zent, dar. precum se asigură membrilor corpului 
didactic prin legea lor specială o garanție care 
este o adevărată inamovibilitate, tocmai așa și 
funcționarilor administrativi li s-ar putea asigu
ra aceasta printr-o lege a lor specială.

De geaba azi avem guvern, prefecți cari 
pot interpreta legea în favorul nostru, când mâi
ne poate fi interpretată altfel.

Pentru aceasta deci la muncă Dlor preșe
dinți ai reuniunilor pentru a asigura viitorul 
funcționarilor administrativi și Vă asigur că va 
fi recunoscător nu numai funcționarul adminis
trativ de azi, ci și generațiile viitoare, cari tre
bue să recunoască de cel mai mare om în ad
ministrație pe acela, care va asigura liniștea cor
pului său funcționăresc.

Emil Feneș 
notar — student

Din nevoile notarilor
Cine poate nega folosul ce-1 poate aduce 

cartea în ziua de azi ? Desigur nimeni. — Este 
aproape unicul și cel mai important factor de 
cultură și civilizație. Fără imprimerie, fără carte, 
omenimea ar fi rămas în aceeaș stare de igno
ranță ca și în vremurile de demult.

Starea culturală a unui popor, pe drept 
cuvânt se poate arăta prin numărul, și felul căr
ților tipărite, într’o unitate oarecare de timp.

Statisticele ne-o dovedesc aceasta. Ele ne 
arată că cele mai multe cărți, raportate la nu
mărul locuitorilor, s’au tipărit în Franța, Ger
mania și Anglia, prin urmare la cele mai multe 
popoare Dacă comparăm cifrele, vedem că.am 
rămas în urma vecinei noastre Bulgaria, nu 
mai vorbim de celealalte, cari ne întrec în toate 
privințele. — Deduceți ceva de aici? Sigur-că 
da. — Să revin însă asupra subiectului.

O știm cu toții că nu poți cunoaște o lege 
fără ca să o studiez în mod temeinic Unde să 
o afli? Veți răspunde mulți: în „Monitorul Ofi
cial". Insă felul în care apar aceste legii în 
„Monitorul Oficial" nu ne permite să le avem 
totdeuna la îndemână. Dacă le avem, nu cu 

' ușurință le putem afla. Ar trebui să ținem o 
întreagă evidență de „Monitoare" cu legi. Cine 
este în curat cu toate legile în vigoare de azi?

Nici cei mai mari juriști. Ne aflăm pot 
spune înfr’un haos și aceasta va mai dura până 
la complecta unificare legislativă, care a început 
de mult, dar nu ne este dat să știm când se 
va termina. Cu toată siguranța nu se va ter- 

' mina în grabă.
In trecut apăreau fiecare an" legile și regu

lamentele în colecții aranjate în mod cronologic 
și a două oară după natura lor, prin urmare 
era nemăsurat de ușor să găsești la repezeală 
orice lege din orice domeniu.

Constituantul din 1923 a simțit această ne
cesitate imperioasă și a înființat „Consiliul le
gislativ" care printre alte multe atribuțiuni are 

și pe aceea de a cataloga și a se îngriji de 
publicarea legilor. — Scop măreț și de folos.

Până astăzi însă în această privință s’a 
lucrat prea puțin, ba putem spune deloc, pen- 
trucă în darea de seamă asupra activității 
„Consiliului legislativ" pentru 1928 nu se po
menește nimic despre aceasta.

Nu cred să se facă nici în viitor ceva, dat 
fiind că acest consiliu este ocupat cu pregătirea 
unor legi de importanță capitală ca „Codul 
penal și civil" etc., cari necesită o muncă uriașă.

Dar până când să rămânem în situația 
de azi?

Aproape unicele cărți cari ne pot fi de fo
los în timpul de acum sunt cele trei volume 
(Administrația comunală) ale harnicului și «ne
obositului nostru președinte dl Alexandru Buha, 
care a reușit ca pe această cale să vină în a- 
jutorul administrației.

Una din multele doleanțe ale notarilor 
trebue să fie și această chestiune, fiindcă lega
litatea nu se poate ținea decât având la înde
mână și cunoscând bine legile.

Chestiunea prezintă ori ce s’ar zice un in
teres deosebit și modalitățile pentru rezolvarea 
ei în mod favorabil, trebue să fie preocuparea 
primordială a tuturor oamenilor dornici de o 
administrație cinstită care să fie așezată la locul 
cei-se cuvine.

După cum cândva la Roma se cerea „pâine 
și joc" tot astfel cerem și noi în interesul le
galității, cărți și reviste juridice pe seama bib- 
liotecelor notariale, 'pentru ca cu ajutorul ace
stora să putem fi quasi avocatul satului, ca să 
putem da ori cărui locuitor îndemnările necesare 
în chestiunile la cari ne cer părerea.

Nu știu cum îi interesează pe alții această 
chestiune, dar pe noi cari abia am eșit de pe 
băncile școalelor, ne interesează și tot mai mult 
le simțim necesitatea.

Adam Herban,
Secretar de notar, Criciova (jud. Severin)
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Din durerile funcționarilor dela sate
Desele schimbări de guvern, care au avut 

loc. dela războiu încoace, au adus cu sine, 
schimbări, destituiri, lăsări în disponibilitate și 
foarte multe transferări în interes de serviciu, 
a funcționarilor de carieră. Interesele, de partid 
ale guvernelor, au trecut peste orice considera- 
țiune de ordin legal sau moral.- Este de-ajuns ca 
ochii unui funcționar să nu placă unora din electi
vii veniți la cârma autorităților, odată cu guvernul.

Prima grije a celor veniți, în totdeauna a 
fost să dea iama în funcționari; să licențieze 
pe cei găsiți în slujbă, înlocuindu-i cu alții, s’au 
dacă acest lucru n’a fost posibil, au recurs la 
blestemata transferare în interes de serviciu. 
Ah 1... și ce interpretare largă i se poate da 
acestui „interes de serviciu"!.. Cel care dă 
ordinul de transferare, după intervenția trepă
dușului, care a ținut morțiș să te vadă mutat 
îți aduce mângăerea, că acolo unde ești mutat, 
interesele serviciului cer prezența unui element 
destoinic.

Chiat cei care te transferă, de multe ori 
are regretul că lucrează cu patimă... dar inte
resele partidalui sunt mai presus de orice.

Transferarea este legală din punct de ve
dere al formei. Funcționarul însă știe, cunoaște 
dar nu poate zice nimic și merge la noul post, 
gândindu-se cu amar la cei 15-20 ani serviți 
în armata funcționarilor administrativi.

Cele mai multe transferări, cele mai multe 
nedreptăți, am putea zice că s’au petrecut în 
rândurile funcționarilor mici dela sate. Ei sunt 
ținta nouilor veniți odată cu guvernul.

Știu, că toți cunosc starea în care se gă
sesc primăriile, cu ocazia schimbărilor de gu
vern ; dar a auzi din spusele altora și- a petrece 
aceste momente grele, nu-i tot una. Iți spune 
cineva că-i greu cutare lucru, dar dacă nu l-ai 
suportat, nu-i poți aprecia suferința. Deaceea, 
mă gândesc că acei cari conduc destinele Țării, 
și-au făurit oarecare ideie despre ceiace se pe
trece Ia sate, dar nici unul n’a călcat pe ace
astă treaptă, — a funcționarilor mici dela sate.

Numai când vreunul ar fi fost; Notar, pi
cher, secretar sau agent sanitar, ar simți dure
rile acestor funcționari și și-ar pleca urechile 
la strigătul lor de desnădejde, ce întâlnim în 
fiecare număr al revistelor administrative De-ar 
observa cineva cu atențiune rândurile din co
loanele acestor reviste, ar găsi că . sunt scrise, 
cu lacrămiie durerii lor.;... Dar, cine le citește 
și cine ne cunoște? Aproape nimeni!...

Și dacă funcționarii superiori, electivi sau 

numiți, care vin odată, cu un nou guvern, își 
dau seama ca funcționarii de cărieră să nu fie 
tulburați, apoi Ja sate' nu se întâmplă tot așa. 
Consiliile comunale, odată disolvate, se insta
lează Comisiuni interimare. Aceștia caută să 
înlocuiască și să transfere pe toți funcționarii 
mici de prin comună și dacă pentru unii din ei 
transferarea sau înlocuirea cade în competința 
altei autorități se intervine la cei în drept și se 
obține satisfacția dorinței. Și cât de tristă este 
această stare !...

Se săvârșesc aceste operații, fără nici o 
judecată și cu iuțeala furtunii... Odată însă, 
Comisiunile interimare instalate cu tot aparatul 
lor de funcționari, recrutați din elemente fără 
nici o pregătire; vor să lucreze, vor să ia di
ferite măsuri ce privesc gospodăria comunală. 
Până eri, în opoziție strigau, amenințau, fără 
nici o răspundere. Acum însă trebue să calce 
pe drumul jalonat de paragrafi legilor și se 
trezesc într’un moment de cumințenie, în fața 
realiiății. Funcționarii, numiți de ei, streini cu 
totul de misiunea ce li se încredințează, râmăn 
ca prinși de figuri în mijlocul vrafurilor de hârtii, 
ce trebuesc rezolvate. Unii care-și dau seama de 
imposibilitatea de a îndeplini funcțiunea,, pără
sesc rușinați serviuiul; iar alții mai încăpăținați 
merg la infinit cu încurcarea hârtiilor.

Din numirea acestor funcționari, fără de 
nici o pregătire pentru serviciul ce li se încre
dințează, suferă atât întreagă administrație, cât 
și populația. Am văzut oameni puși pe drumuri 
și cu bani cheltuiți în zadar, de niște secretari 
comunali, cari din neștiință au lucrat acte fără 
respectarea dispozițiunilor prevăzute de lege.

La început a fost persecutat mult și Nota
rul comunal, dar în ultimul timp sau convins 
aproape toți că de el se simte absolută nevoie 
să nu fie zdruncinat, pentru că prin el se asi
gură continuitatea și funcționarea regulată a. 
serviciilor primării -la comunele rurale.

Ce-ar fi un președinte al Comisiunii inte
rimare în preajma alegerilor, înconjurat numai 
de funcționari fără pregătire?... își închipue 
oricine!...

Alegerile împan o mulțime de acte: Copil 
depe listele electorale, primirea și scrierea căr- 
țiior de alegător, prezentarea la judecătorie pen
tru semnare, asistarea judecătorului la distribui
re, asistarea la votare, atc., ect. Le ar satisface 
cu mulțumire un funcționar fără . pregătire sau 
ca să întrebuințăm alți termeni: „un funcționar 
de umplutură"?... Cred că nu!!
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Deaceea, putem zice, că din ce în c e, tran
sferările și licențierile din serviciu a Notarilor 
comunali s’au cam împuținat. Cel puțin cam așa 
se prezintă situația în județul nostru/

Pentru ca Corpul funcționăresc să nu mai 
suporte aceste grozave neplăceri, se cere ca 
prin lege să le fie asigurată stabilitatea; aceasta 
ar fi stabilitatea de drept legală. Se împune însă 
să-o complectăm cu o stabilitate de fapt și a- 
ceasta trebue s’o facem noi, funcționarii dela 
sate. La sate este pericolul cel mare, fiindcă 
lupta puternică aci se dă. Nu trebue să fim 

atrași în vâltoarea nici unei organizațiuni de par
tid politic din comună, căci aci domnește pa
tima. Aci nu-i vorba de o doctrină a partidului 
din care face parte, ci de ambițiuni și interese 
personale. Ne plângem mereu de aceste nedrep
tăți, dar nu greșesc dacă spun, că de multe 
ori pleacă chiar dela noi...

Experiența de până acum ne învață, că și 
noi trebue să ne ferim de patimile politice, 
căci ne mai trebue încă timp, până ce vom 
ajunge acolo unde trebue...

Gheorghe Dinu, 
notar, Hunia-Dolj.

Activitatea Uniunei Generale.

Adunarea generală 
a Uniunei Generale a Notarilor Comunali din România.

La 11 și 12 Martie a. c. s’a ținut adunarea Generală a Uniunei Generale a notarilor Co
munali din România, în București.

Raportul prezidiului despre activitatea Uniunei și procesul verbal este următorul:

Onorată adunare generală! Domnilor Colegi!
După cum se știe, la 9 Ianuarie 1928, s’a ținut în Arad grandioasa adunare generală 

a Uniunei generale a notarilor comunali din România, la care participând și reprezentanții 
autorizați ai organizației notarilor din vechiul Regat, Basarabia și Bucovina, s’a votat cu mare 
însuflețire fuzionarea „Asociației generale a notarilor din România" cu „Uniunea Generală a 
Notarilor Comunali și Cercuali din România". Prin acest act solemn, Corpul notarial din în
treagă România Mare, a devenit unul și nedespărțit.

Tot în Arad s’a hotărît, ca proxima adunare generală să se țină în Brașov. Prezidiul . 
conformându-se acestei hotărîri, a și contemplat convocarea adunării generale la Brașov, pe 
zilele de 21—22 Iulie 1928, însă informându-ne prezidiul Reuniunei județului Brașov, că acest 
oraș, fiind o stațiune climaterică foarte frecventată în sezonul de vară, nu se poate asigura 
incarțiruirea colegilor delegați la adunare, — prezidiul a fost nevoit să amâne convocarea 
adunării generale pe toamnă. La cererea multor colegi, și conform propunerei secțiunilor spe
ciale ale Uniunei, adunarea generală s’a convocat pe ziua de astăzi în capitala Țării: București.

Domnilor Colegi!
în conformitate cu datoria ce ne revine în calitate de președinte, ținem să vă aratăm 

în modul cel mai sincer și constiențios, activitatea organizației noastre profesionale, în timpul 
dela 9 Ianuarie 1928 și până astăzi, în următorul

a
Onorată adunare generală!
Notarii comunali și cercuali, ca factori ai administrației comunelor rurale, stau în ser

viciul statului și al comunelor, luptând cu toată energia și cu toată aptitudinea ce o au în urma 
pregătirei lor speciale, pentru îmbunătățirea și progresul administrației pe deoparte, și pentru



6-7—8‘>ADMINISTRAȚIA ROMÂNĂ*. 9

educarea și desvoltarea culturală, socială și patriotică a populației rurale, pe de altă parte.
Chemarea adevărată a unui notar bun, nu este numai de a rezolva actele ce-i sosesc 

în birou, ci de a fi în toate privințele conducătorul adevărat și sârguincios al cetățenilor și 
comunelor de sub mâna sa. Dela notarul comunal se cer cunoștințe multilaterale, simț și ju
decată dreaptă, voință tare, muncă cinstită, pentru a putea ajunge la rezultatul dorit.

Ca să ajungem la ce dorim, ne trebue în administrație bărbați vrednici, cinstiți, pre
gătiți, pricepuți și înzestrați cu calități bune și cu simțul dreptății.

Funcțiunea de notar, atât de respectată în trecut, prin faptul, că notarul, ca organ 
autoritar binesalariat era în contact permanent și zilnic cu poporul, se află astăzi într’o tristă 
decadență, spre cel mai mare rău al administrației noastre. Aceasta pentru faptul, că față de 
ceea ce a fost, astăzi, având atribuțiuni cinstite, este cât se poate de rău plătit, negligeat și 
ne băgat în seamă de către însăși superiorii săi.

Autoritatea sa morală este călcată în picioare prin subordonarea sa unui primar poate 
chiar analfabet (în materie de stare civilă), existența sa și a familiei sale este periclitată, din 
pricina mutării sale după bunul plac și la ori-ce influență politică, dintr’o comună într’alta, 
distrugându-1 materialicește.

Pentru a se reda notarului vechiul prestigiu, mai înainte te toate trebue să i-se ma
joreze salarul în mod corespunzător, din egalul cu factorii poștali și moașele comunale.

Va trebui apoi readus în situația ce o avea înainte de război în teritoriile unite cu patria , 
mamă, când notarul era ales [e durata vieții sale, stabil și inamovibil, neputând fi 
înlăturat sau mutat din post, decât numai prin procedură disciplinară.

Care este situația lui astăzi? Mutat din comună în comună, ba chiar din județ în 
județ, de câte 4—5 ori pe an, așa se zice că în „interes de serviciu", citat la București în 
fața comisiei disciplinare, pentru ori-ce bagatel, cauzându-i se cheltuieli mai mari, decât sala
rul său de pe 2—3 luni.

Aceasta este situația lui astăzi, situație, care ne îndoim că va putea aduce rezultatul 
dorit. Constatăm cu regret, că tineretul eșit din liceu, văzând care este astăzi situația morală 
și materială a notarului, fuge de aceasta carieră.

Pentru a se curma această stare de lucruri, dela care nu se poate aștepta nici un 
bine, prezidiul Uniunei și consiliul de administrație s’au ocupat cu intocmirea unui proiect de 
modificare a legii pentru unificarea administrativă, în care, pe lângă altele, a propus legife
rarea situației notarului, atât ca încadrare de salarizare, cât și ca atribuțiuni. Primit acest me
moriu de către adunarea gen. de astăzi se va înainta Min. de Int., pentru a-I utiliza la modificarea 
legii pentru unificarea administrativă. Memoriul conține propunerile Uniunei generale în materie 
de apartinență comunală, de organizarea servicilor corn., de calificația funcționarilor, de stare 
civilă, de atribuțiuni a primarului și a notarului în comunele rurale, de contravenții, de drep
turile pretorului și a notarului în comunele rurale, precum și de finanțele comunale. Cerem 
în memoriu, ca în comunele rurale conducerea administrației comunale să se facă de către 
notar și primar, cu drepturi și datorinți egale. Cerem, ca notarul să fie membru de drept al 
consiliului comunal.
________ Cerem ca instituțiunea oficiului stării civile în comunele rurale să se treacă în între
gime în competința notarului.
________ Cerem să se asigure înaintarea notarilor conform statutului funcționarilor publici și 
în fine cerem, ca să se asigure prin lege înamovibilitatea lor.

Motivele acestor propuneri sunt înșirate în proiectul nostru, care este în programul 
ședinței de azi.
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Uniunea generală va depune toate stăruințele, ca prin modificarea legii administrative, 
notarul să fie așezat în locul care i-se cuvine.

Onorată adunare generală!
Procedând la relatarea activității Uniunei noastre, avem onoare a Vă arăta cele 

ce urmează.
1.

Consiliul de administrație a ținut ședința de constituire în Brașov, la 21 și 22 Iulie 
1928 la care — durere — nu au luat parte toți membrii consiliului.

în această ședință s’a desbătut proiectul noului statut de organizare a Uniunei și s’a 
făcut propunerile necesare referitoare la chestiunile, cari se vor discuta în adunare de azi.

II.
în ziua de 2 Septemvrie 1928 secțiunile speciale ale Uniunii, au ținut ședință în Cluj. 

Cu această ocaziune au controlat conturile de gestiune pe anul trecut, ale fondurilor uniunei, 
Căminului și revistei; a examinat proiectele de buget pe 1929 a acestor fonduri; a verificat 
administrarea fondurilor Uniunei. S’au examinat registrele, chitanțierele și actele justificative ale 
casierei Uniunei generale, ale revistei și ale căminului, care s’au găsit în ordine.

III.
La 3 Septemvrie 1928, s’a prezentat o delegațiune a Uniunei înainte fostului Ministru 

de Interne, d-1 Duca. Cu această ocaziune, membrii delegațiuni au expus d-lui ministru chestiu
nea sesiunilor notariale, chestiunea biletelor de vite și echivalarea diplomelor de notar cu 
licența școalei de științe de stat, prezentând memorii scrise, pentru fiecare chestiune separat. 
D-1 Ministru a primit memoriile prezentate și a declarat, că le va examina și va lua măsurile 
cuvenite, durere însă D-lor Colegi, fostul Guvern de pe atunci s’a înlocuit cu Guvernul actual, 
și nu s’a făcut nimic.

IV.
La 4 Septemvrie 1928, delegațiunea Uniunei a luat contact cu membrii comisiunii 

pentru modificarea legii administrative, precum și cu un membru în consiliul legislativ, expu- 
nându-le propunerile de modificare ale Uniunei generale și insistând asupra motivelor invocate 
de Uniune, în baza practicei și experiențelor făcute de notari în termen de 3 ani, dela pune
rea în aplicare a acestei legi.

V.
Consiliul de administrație al Uniunei la 30 Octomvrie 1927, a cerut prin o telegramă, 

adresată d-lui Ministru de Interne sistarea transferărilor a notarilor comunali, ceea ce prezidiul 
a cerut acelaș lucru la 28 Ianuarie și 20 Maiu 1928.

în urma intervenției noastre s’a și dat un ordin prefecturilor, să nu se mai facă 
transferări, însă — durere — deși în mai puține cazuri, totuși se mai transferează și astăzi 
colegi, fără ca mutarea lor să fie bazată pe motive legale. Transferările din interes de servi
ciu făcute și la începutul acestui an a îndemnat Prezidiul să se adreseze din nou d-lui Mi
nistru de Interne cu o telegramă rugăndu-1 să binevoiască a dispune încetarea transferărilor și 
credem, că în fine se va pune odată capăt lucrului acestui de adeverată jale și de plâns.

vi.
La 9 Ianuarie 1928 am cerut Ministerului de Interne ca în regulamentul de aplicare 

a legii adm. (art. 399) să se desvolte principiile legii administrative, să se precizeze atribuțiu- 
nile notarului, deoarece din lege, acestea nu reies precis.

Cu acelaș memoriu, la aceiaș dată, am cerut și încadrarea notarilor, echivalarea 
funcțiunii de notar cu funcția de șef de serviciu, a funcțiunii de subnotar (secretar de notar) 
cu aceea de șef de birou.
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VII.
La 18 Ianuarie 1928 am cerut Ministerului de Justiție, să se modifice proiectul de 

lege privitor la unificarea actelor de stare civilă, astfel, ca ofițerul stării civile în comunele 
rurale, să fie notarul și nu primarul. .

Aceasta cerere însă nu s’a luat în seamă, pentrucă legea administrativă dispune, ca 
ofițerul stării civile să fie primarul și nu notarul.

Părerea raportorului, că tradiția veche este, ca primarul să fie ofițerul stării civile,— 
credem că este greșită, deoarece actele stării civile sunt acte de Stat, pe care funcționarul 
statului trebue să le execute. Nădejdea noastră este, că guvernul actual va trebui să revină 
asupra acestui fapt, cu ocaziunea modificării legii administrative.

VIII.
La 28 Ianuarie 1928 am solicitat Ia Ministerul de Interne o subvenția pentru re

vista Uniunei „Administrația Română", care s’a și dat în suma de 20.000 Lei. Revista apare 
și azi regulat de două ori lunar, în 5300 exemplare. Abonamentul este de 300 lei anual.

IX.
La 20 Mai 1928 am înaintat Ministerului de Interne o cerere în numele Uniunei, 

prin care am cerut înființarea a câte unei școli de notari în București și în Iași, cu propune
rea ca și în acelea să fie primiți numai candidați cu pregătirea pretinsă de regulamentul șco
lilor existente în Transilvania.

La aceasta cerere s’a răspuns, că Ministerul de Interne se ocupă cu înființarea școlii 
pentru pregătirea profesională administrativă, conform art. 278 din legea pentru Unificarea 
administrativă, întrucât însă nu s’ar înființa aceasta școală, — cererea Uniunei va fi satisfăcută.

X.
La 20 Mai 1928 am cerut Ministerului de Interne, ca secretarul de notar, numit ca 

atare conform art. 366 al. 11 și 12 din legea administrativă, să fie declarat de funcționar de 
Stat, să fie retribuit de Stat cu salar corespunzător pregătirii sale, eventual cu ajutorul comu
nelor. Totodată s’a cerut să fie înscris la fondul de pensiuni al statului, conform legii generale 
de pensiuni, făcândui-se reținerile cuvenite din plată, pe seama acestui fond.

S’a mai cerut, ca anii de serviciu public de până acum, să fie socotiți la vechime, 
făcându-se ulterior reținerile legale de 10% din salarul de bază.

XI
La 26 August 1928 s’a cerut Ministerului de Interne, ca să contribue cu o sumă 

oare-care la înființarea Căminului copiilor de notari. Fondul Căminului este azi de 1,986.259 
Lei, depuși la Banca „Albina" din Lugoj.

XII
Constatându-se, că bugetele comunelor se întocmesc cu mari deficite, cu toate că 

cheltuielile s’au redus la minimum, periclitându-se nu numai prosperarea, dar chiar existența 
comunelor, fiind puse în imposibilitate de a-și acoperi cheltuielile strict necesare din taxele 
comunale, care în cele mai multe locuri nu se pot aplica, prezidiul a cerut din nou la Mi
nisterul de Interne, să admită, ca deficitul să se repartizeze pe locuitorii comunelor, în mod 
percentual, după venitul lor, constatat în rolurile fiscului, așa, cum se admite acest lucru 
pentru retribuția guarzilor comunali, prin legea pentru înființarea lor.

Ministerul de Interne în loc să admită ari1 ncul vechiu, a trimis Inspectori generali 
administrativi la județe, cari au tăiat cheltuielile strict necesare aproape în intregime, între cari 
chiar și pe acelea pentru întreținerea edificilor comunale, iar deficitul astfel constatat, s’a 
asemnat și plătit din fondul comunal.
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Am primit răspunsul, că se va modifica legea maximului și se vor face îngrijiri 
pentru a se putea realiza acoperirea cheltuielilor bugetare strict necesare.

XIII.
Instrucțiunile pentru eliberarea biletelor de adeverirea proprietății, vânzării și sănă

tatea animalelor, apărute în M. O. No. 7/1928 în art. 33 se ordonă de către Min. de Agri
cultură, ca în afară de taxa timbrelor fiscale, și de costul biletului, nici o altă taxă nu se va 
putea percepe la eliberarea biletelor de adeverirea proprietății și sănătății animalelor, decât în 
baza unei legi.

Cum notarii comunali, cu ordinul Ministerului de Agricultură din București No. 
13508/1923 din 24 Februarie 1923 au avut dreptul să încaseze pentru eliberarea biletelor de 
vite, taxele de 2 lei 50 bani, de 1 leu și de 50 bani, este evident, că aceste taxe nu s’au 
sistat. Cu toate astea Uniunea tot s’a adresat Ministerului de Agricultură, pentru menținerea 
acestor taxe și în viitor.

Aceasta cerere, durere, nu este rezolvată nici până azi, în schimb însă s’a ordonat ca 
din partea Ministerului de Interne cu ordinul No. 959/1929 casă se incazese pe seama Ca
merelor de agricultură pentru eliberarea unui bilet de vită mare 5 lei, vită mică 2 lei, pentru 
vânzarea unei vite mari 10 lei, vite mici 3 lei cu obligațiunea, ca să pună Camerile de agri
cultură la dispoziția notarilor sumele necesare, spre a și plăti ajutoarele și oferind în schimbul 
muncei prestate și notarilor de și trebue să plătească ajutoarele. — Rămâne deci, ca Min. de 
Interne 'să decidă și adecă să revoace ordinul dat relativ la sistarea taxelor pentru bile
tele de vite.

XIV.
Cum legea pentru unificarea administrativă în art. 372 dispune, că Ministerul de 

Interne, cu avizul Consiliului superior administrativ, va stabili felul actelor, cari se pot redacta 
de notari, precum și taxele ce se pot încasa, prezidiul Uniunei a înaintat-un regulament asupra 
acestor acte și taxe, solicitând aprobarea lui.

Ministerul de Interne, luând avizul Ministerului de Justiție, al Ministerului Muncii și 
Consiliului superior administrativ, a aprobat acest regulament, cu decisiunea ministerială No. 
11080/1928, publicată în Mon. Of. No. 125/1928.

Prezidiul a făcut demersuri, ca dreptul de a redacta asemenea acte, să se estindă și 
asupra notarilor, diplomați ai școalelor de notari, cari au fost numiți definitiv după punerea 
în aplicare a legii pentru unificarea administrativă.

XV.
In 18 Februarie a. c. am înaintat din nou toate cererile mai sus înșirate, Excelenței 

Sale d-lui Ministru de Interne Dr. Alexandru Vaida-Voevod, primind binevoitorul răspuns că va 
lua măsuri ca răul să se repare și ca starea materială a notarilor să se inbunătățească.

XVI.
Din Uniunea generală fac astăzi, parte 36 reuniuni județene, între cari 23 în Tran

silvania și 13 în celelalte teritorii. Cele 13 organizațiuni sunt reuniunile din județele Mehedinți, 
Buzău, Tighina, Constanța, Rădăuți, Suceava, Soroca, Tutova, Covurlui, Cernăuți, Dorohoi, 
Storojineț și Vlașca, organizate după modelul celor din Transilvania.

în 4 județe șl anume: Fălticeni, Izmail, Vaslui și Vâlcea lipsește cu desăvârșire ori-ce 
organizație profesională a corpului notarial.

Pentru a se face ceva și în aceste județe, ne-am adresat domnilor prefecți de acolo 
Credem de potrivit, ca pentru încurajarea și sprijinirea înființării reuniunilor județene în amin-
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titele județe, să intervină și domnii președinți de Reuniuni sau Filiale din județele vecine, 
relatând prezidiului eventualele cauze, cari împiedică organizarea.

în 35 tfe județe sunt încă nereorganizate filialele fostei Asociații. Deși s’a făcut de 
către prezidiu la data de 20 August 1928 apel, către toți președinții acestor filiale, — din 
motive necunoscute de prezidiu, stagnează ori-ce reorganizare.

Prezidiul Uniunei și biuroul central, din lipsa totală de fonduri, n’a putut desvolta 
activitate mai intensă pe terenul organizării pe județe, fiind nevoit a reduce deplasările la cele 
neapărat de lipsă ce s’au făcut în privința apărării intereselor vitale ale corporațiunei notarilor, 
sau în materie de modificări de legi, când Uniunea a fost invitată să-și spună cuvântul.

Restanțele și cotizațiile curente de membru, la fondul Uniunei generale, sunt de peste 
700.000 Lei.

Lipsa acestei sume este evident, că a paralizat ori-ce nizuință și mișcare a prezidiu
lui, în materie de organizare pe județe, fiind nevoit a renunța la deplasare și a se restrânge 
la apeluri în scris către colegii neorganizați.

Prezidiul face în consecință și pe aceasta cale, apel la domnii președinți de reuniuni 
și filiale județene, să aplice măsurile care le cred de mai ducătoare la scop, pentru încasarea 
cotizațiunilor de membru pe seama Uniunii generale, care numai posedând fondurile necesare 
își poate intensifica activitatea în toate direcțiile.

XVII.
în 20 Februarie a. c. Ministerul Sănătății și Ocrotirilor Sociale a aprobat — cererea 

Prezidiului nostru, ca pentru înființarea Căminului de notari să se poată strânge prin vânzarea 
de „Cărămizi", în valoare de 4 milioane Lei, fondurile necesare.

Cărțile de legitimație, carnetele cărămizi, jurnalele și registrele sunt deja tipărite și 
se vor distribui d-lor colegi cu rugămintea, ca să înceapă imediat plasarea, respective 
vânzarea cărămizilor. .

Onorată adunare generală, Iubiți colegi! -
Credem, că în acest rezumat am arătat în detaliu tot, ce prezidiului, în intervalul de 

un an, i-a stat în putință să facă, precum am arătat și greutățile cu care ne-am luptat și 
pentru care prezidiul n’a putut să desvolte o activitate mai intensă, în jurul organizării pro
priu zise a corporației noastre, pe județe.

Facem și pe aceasta cale, un cât se poate de călduros și stăruitor apel, către toți 
colegii din toate părțile țării, să muncească cu dragoste și umăr la umăr pentru binele comun 
si pentru consolidarea organizației noastre, punându-le în vedere, că scopul nostru numai astfel 
va putea fi ajuns și Uniunea generală, numai așa se va putea impune, dacă solidaritatea va 
fi perfectă între toți colegii de carieră.

Revendicările noastre juste vor putea fi impuse numai colaborând strâns uniți într’un 
trup și un suflet în jurul Uniunei generale.

Mulțumesc tuturor colegilor și superiorilor, cari ne-au dat concursul efectiv în lupta 
noastră pentru ajungerea scopului și îi rog din inimă, să ne dee și în viitor prețiosul lor sprijin, 
pentru a putea duce misiunea noastră la îndeplinire.

Vă rugăm să binevoiți a lua la cunoștință acest raport.

Lugoj, la 12 Martie 1929.
Alexandru Buha

președinte.
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Proces verbal
dresat în ședința adunării generale ordinare a Uniunei 
generale a notarilor comunali și cercuali din România 
ținută in capitala București la 12 Martie 1929. în sala 

Asociației corale „Liedertafel".

Prezenți:

Din partea prezidiului:
Alexandru Buha președinde, Șerban Constanti- 

nescu vicepreședinte I, Gheorghe Comșa vicepreședinte 
II, Ioan Stoica vicepreședinte III, Nicolae Giurgiu prim- 
notar, Nicolae Olariu notar I, Dr. Vaier Pop casier.

Prezidenții reuniunilor și membri delegați:
Județul Alba: Ioan Florian președinte (Laz), Nico

lae Todor (Rădești), Alexandru Fărcășan (Zlatna), Ni
colae Albani (Vintul de jos), Augustin Bârsan (Săsciori).

Județul Arad: Ignat Ursulescu (Târnova), Nicolae 
Peia (Silindia), Gheorghe B. Popa (Șiria), Ioan Ardelean 
(Chișinău Criș), Traian Suciu (Sf. Ana), Camil Anto- 
nescu (Șiclău), Mircea Fercan (Șimandul de sus), Petre 
Popoviciu (Cetatea).

Județul Argeș: Ioan Șerban (Corbeni).
Județele Bacău, Bălți: nimenea.
Județul Bihor: Ioan Hajden președinte (Cociulea 

mare), Alexandru Popescu (Lazareni).
Județele Botoșani, Brăila: nimenea.
Județul Brașov: Ioan Grama (Purcăreni).J
Județul Buzău: (președintele Reuniunei e în prezidiu).
Județele Cahul, Caliacra: nimenea.
Județul Suceava: Vasile Cibireac (Ipoiești), Ale

xandru Janca (Ițcani gară), Nicolai Toanic (Dănila).
Județul Caraș: Gheorghe Berariu președinte (Bocșa 

româna), Gheorghe Milencoviciu (Steierdorf Anina), Pau 
Nica (Vărădia), Leontin Polgâr (Mercina), Ioan Gheorghe 
(Răcășdia), Pavel Maghiaru (Bozoviciu), Nicolae Novâ’- 
coviciu (Bania), Francisc Hațegan (Tirol).

Județul Cluj: Ignat Morariu (Dăbăca), Iacob Roth 
(Bontida), Traian Ungur (Bărgău), Ioan Begucian (Bor- 
șa), Gheorghe Vlad (Căianu).

Județul Ciuc: Laurențiu Platoș președ. (Sândomi- 
nic), Ludovic Raduly (Ciuc-Sân-Gheorghe).

Județul Constanța: Anton Panait președinte (Sa- 
righiol), Constantin Dobrescu (Giuvenica), Nicolae Po
pescu (Canara),.

Județul Covurlui: Ioan Savinescu (Cudalbi), Ale
xandru Stoicescu (Slobozia Conaclie), Ioan Frățeleanu 
(Foltești).

Județul Mureș: Simion Ursu președinte (Deda), 
Eugen Pop (Ceuaș).

Județul Dâmbovița: Stclian Marculescu președinte 
(Moroeni), Dumitru Comșa (Săcueni), Dumitru Stefa- 
nescu (Nucet).

Județul Făgăraș: Gheorghe Popa președinte (Cine), 
Dumitru Neagoe (Cineșor), Ilie Giurca (Scoreiu).

Județul Hunedoara: Ioan Paștiu președinte (Zam), 
Vaier Pop (Petrila).

Județul Năsăud: Victor Varna (Prundul Bârgăului), 
Județul Odorheiu: Dr. Macedon Cionca președinte 

pretor (Ociand), Silvestru Nanu (Zelea), Gavril Szabo 
(Dârj).

Județul Olt: Constantin Cieuricean (Isvorul), Ilie 
Cieuricean (Călugări).

Județul Sălaj: Alexandru Comșa președinte (Jibou). 
Ioan Popoviciu (Vale a lui Mihaiu), Alexandru Vaida 
(Crasna), Ioan Ciocan (Tiriau), Vasile Popa (Sanfău), 
Ioan Lutau (Supurul de jos), Ioan Opriș (Bucium), Alois 
Nemetz (Ulmeni), Vasile Podar (Cainar).

Județul Satu mare: Leon Bârle președinte (Hal- 
meu), Carol Rapolti (Jadarâ), Iosif Nistor (Homorodul 
de jos), Mihai Sarea (Odorău), Aurel Bretau (Satu 
mare), Iosif Corbu Silaghi (Orașul nou).

Județul Sibiiu: Nicolae Bunescu președinte (Tăl- 
măcel), Vaier Pria (Rășinari), Ilie Beu (Vurpăr), Dumitru 
Popoviciu (Sadu), Vasile Chialda (Avrig), Ieronim Motoc 
(Bradu).

Județul Severin: Președintele Alexandru Buha și 
Isac Hațegan (lablanița).

Județul Someș: Nicolae Pop președinte (Reteag), 
Victor Davidovici (Jclod).

Județul Timiș-Torontal: Victor Giurgiu (Cenadul 
mare), Isac Isac (Periam), Carol Moravetz (Bogda), Sil
viu Bichigean (Teremia mică), Francisc Oberst (Recaș), 
Iosif Baba (Vinga), Iosif Opriu (Ghilad), Ioan Cercel 
(Parța), Iosif Leu (Săcalaz), Petru Han (Vălcani), Mihai 
Serdineanțiu (Checia croată), Laurențiu Cristea (Cruceni), 
Mateiu Matei (Șemlacul mare), Petru Popoviciu (Pe- 
ciul nou).

Județul Târnava maro : Octavian Doctor președinte 
(Vânători), Avram Crișan (Richișul), Frideric Timpern- 
gel (Rupea).

Județul Târnava mică: Francisc Szăsz președinte 
(Zagăr), Andrei Hartmann (Țicmand).

Județul Treiscauns: Gheorghe Colan președinte 
(Covasna), Ioan Drugă (Bicfalău), Ioan Chișiu (Bara 
olt), Ambroziu Tegzo (Arguș).

Județul Turda: Dionisie Muntean președinte (Baia 
de Arieș), Virgil Gârduș (Câmpia Turzii).

Județul Vlașca: Ioan Stănescu președinte (Mârșa), 
Petre Bădulescu (loanichie Brătianu, Ioan Mitrescu 
(Căscioarele), Ioan Vidianu (Rușii lui Asan).

Președintele d-l Alexandru Buha, după ce sosește 
d-l Ministru de interne dr. Alexandru Vaida-Voevod, d-l 
subsecretar de stat Eduard Mirto, d-l secretar general 
Teodor Marinescu, d-l subdirector general Virgil Ionescu 
Darzeu, d-l profesor luliu Pascu membru în Consiliul 
legislativ superior, rostește o cuvântare de următorul 
cuprins:

„Mâhnit de jale abia am cuvinte să spun du
rerea, care apasă sufletul nostru, al corpului notarial
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însă îmi iau curaj zicând: „Nih 1 sine deo** și vreau 
să cred, că ce s-a întâmplat cu noi în trecut, nu se va 
mai întâmpla în viitor. Ne-am strâns în capitala Bucu
rești, ca să vedem ce e de făcut în cauza viitorului 
nostru, care ne preocupă. Scopul nostru e să avem o 
administrație bună, corespunzătoare fiecărui cetățean din 
România-Mare, însă să ne îngrijim și de starea noas
tră materială. In 9 Ianuarie J928, în orașul Arad, a fost 
o adunare, o zi memorabilă, fiindcă acolo și în acea 
zi Asociația notarilor comunali din vechiul Regat a fu
zionat cu Uniunea generală a notarilor din Transilvania, 
prin ceea ce corpul notarial din întreaga țară, a devenit 
unul și ne despărțit. Vă salut pe Dvs. că ați venit cu 
toți din toate unghiurile țării într’un număr așa de fru
mos și pe viitor să procedați la fel, căci numai uniți 
ne vom ajunge scopul.

In numele întregei adunări, în numele întregului 
corp notarial din România mare, salut cu deosebit res
pect, (în. picioare aplauze repetate și prelungite) pe d-1 
Ministru de interne dr. A. Vaida-Voevod, pe d-1 sub
secretar de stat Eduard Mirto, pe d-1 secretar general 
Teodor Marineseu, pe d-1 subdirector general Virgil 
Ionescu Darzeu și pe d-1 profesor Iuliu Pascu, membru 
în consiliul legislativ superior, cari au avut bunăvoința 
de a asista la desbaterile noastre.

Am două cereri; una către d-l Ministru de interne, 
iar alta către adunarea generală. Auzind că să va modifica 
legea administrativă, Uniunea generală a notaiilor a în
tocmit un proect de reformă administrativă, pe care Vi 
l’am predat Dv. d-le Ministru 1

Legea administrativă actuală e inaplicabilă în co
munele rurale, fără corpul notarial, fiindcă nu s-a făcut 
deosebire între comuna urbană și comuna rurală; intre 
primai și notar.

Ar trebui câte o lege separată pentru comunele ru
rale, comunele urbane și pentru județe. In lege să se clari
fice chestiunea indigenatului, notarul să aibă calificația 
veche a notarului din Ardeal, ofițerul stării civile să fie 
notarul, atribuțiunile primarului să Ie exercite primarul 
împreună cu notarul, să șe reinființeze judecătoriile 
vechi comunale, notarul să fie capul administrațiunei 
în comuna rurală, fiind ajutat de primar în adminis
trarea gospodării comunale, căci după cum prefectul 
poate fi capul administretiv în județ, tot astfel și nota
rul poate fi în comuna rurală; fiind membru de drept 
în consiliul comunal și președinte al acestuia, subnotarul 
să fie locțiitorul notarului, cu aceeași pregătire, retribuit 
de stat și, să putem înainta până la gradul de șef de 
serviciu. In fine notarul să aibă stabilitate ca să nu fie 
transferat fără nici un motiv de multe ori in timp de 
iarnă, decât numai la cererea sa, sau pe cale discipli
nară, încetând transferările in curs. Să se înființeze prin 
lege zecimile comunale cum erau în Ardeal, cari singure 
pot echilibra bugetele comunelor și cari să se extindă 

în întreaga țară, deoarece prin acelea se poate promova 
desvoltarea prin puterile proprii a comunelor.

Iar către Dvs. Dlor colegi am cererea, să lucrăm 
cu toții ca albinele, pentru binele țării, având toată în
crederea, că D-1 Ministru de Interne ne va satis
face dorințele noastre. (Aplauze în picioare repetate și 
prelungite) Dl președinte anunță apoi, că sunt prezenți 110 
membri din județele organizate și ea să se poată aduce 
hotărîri valide este necesară numai prezența alor50membri, 
deci fiind adunarea în număr, declară ședință de deschisă; 
invitând adunarea a delega pe dl Gheorghe Berariu și 
Isac Hațegan (Caraș) cu verificarea procesului verbal.

După acestea Dl Ministru de Interne Dr. Alexandru 
Vaida-Voevod rostește o cuvântare cu următorul cuprins: 
Dle Președinte! Dlor! Mi’am ținut de datorie să vin 
între Dvstre pentru a face contact între centru și peri
ferie, fiind cu toții camarazi de muncă in ogorul admi- 
nistrațiunei tării. Fără Dvs. Dlor, nu se poate lucra, căci 
Dvs. sunteți rădăcina arborelui statului. Dvs. aveți da
toria să dați pildă administrației și să faceți și cultură 
în popor în sfera Dvs. de activitate! Știu că nu este 
un serviciu mai greu ca al notarului (Aplauze prelun
gite în picioare). Toate rezorturile ministeriale zac pe 
umerii notarilor și încă de copil cunosc, că ce înseamnă 
pentru o comuna un notar bun și cât rău poate face 
unul rău. Statul are obligamentul să-și facâ datoria 
față de cei ce ’i servesc. Pentru noi Dlor, doleanțele 
dvs. nu sunt noui, m’am ocupat și am studiat proectele 
și memoriile Dvs. începând dela „indigenat" și până la 
„zecim’le comunale" fiind toate discutate temeinic.

Toate principiile de bază date vor trece prin atâ
tea site, până ce vor ajunge în desbaterea reprezentan
ților națiunei ca să-și dea cuvântul de sancțiune. Legi
ferarea viitoare o vom face după principiile enunțate în 
opoziție. In prima linie trebue să satisfacem interesele 
morale și materiale ale funcționarilor, fără de care centrul 
înzădar luptă, iar Dvs. faceți operă de colaborare în 
adunarea Dvs. In numele meu precum și a! întregului 
guvern, Vă salut cu toătă căldura și Vă mulțumesc 
pentru activitatea Dvs. cu care ne ajutați în administra
rea țării. Guvernul Dlui Maniu va ține cont de dolean
țele Dvstre (Aplauze în picioare prelungite) Se pot face 
Dlor modificări în cari să, nu Vă mulțumească, însă vor 
fi dispozițiuni can să întreacă așteptările Dvstre.

Resortul Internelor prin mine dăruește pentru Că
minul copiilor de notari suma de 100.000 Lei. (Aplauze 
prelungite în picioare). Vă felicit ca pe o întrupare de 
soTidaritate a țării. D-zeu să binecuvinte munca Dvstre. 
In ceeace privește dlor contactul Dvs. cu poporul din 
țară, Vă rog să Vă țineți strict de ordinul dat în acc- 
astăprivință. Statul are cetățeni egali, fără deosebire de 
naționalitate sau cult. Minoritarii să-și facă datoria con- 
ștîcnțios, căci sfatul egal cere și dă și in Lățească armo
nie să trăiască și să muncească toți servitorii patriei. 
(Aplauze prelungite în picioare). La acestea dl subsec
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retar de stat Eduard Mirto rostește o scurtă cuvântare 
de următorul cuprins:

Dle Președinte I Dlor Notari!
După cele spuse de dl Ministru, după trecutul 

Dvs., după atenția Dvs., față de lucrările de reformă 
administrativă eu nu Vă pot da vrtun imbold; vreau 
însă să iau act de dorințele Dvs., adunarea fiind întru
nită în cel mai bun timp. Ajutorul Dvs. e la timp, 
spontan în preajma întocmirii proectului nou de reformă 
administrativă. Vă și Dvs. cari ați trăit la țară, ați venit 
în cel mai bun moment, ca să ne dați lămuririle Dvs. 
în ce privește administrația comunelor rurale de cari 
vom ține cont le întocmirea legii. (Aplauze prelungite).

După acestea dl ministru de interne și dl subsec
retar de stat părăsesc adunarea, între aplauzele frenetice 
ale adunării.

Președintele învită pe notarul 1. Nicolae Olariu 
să cetească darea de seamă a prezidiului, dela ultima 
adunare generală până în ziua de azi.

Notarul I. Nicolae Olariu, cetește darea de seamă* 
care apoi se supune discuției.

Nicolâe Todor (Alba), face observare, că darea de 
seamă ar fi trebuit trimisă Reuniunilor să o citească încă 
înainte de adunare. — Presidiul și-a făcut datoria, în 
viitor însă, să se trimită și dlor prezidenți darea de 
seamă ca să se poată lua în discuțiune. Avem speranță 
că deși nu s’au putut arăta rezultate mai mari până 
acum, se vor arăta de acum încolo, având în fruntea 
administrațiunei țării pe Dl dr. Vaida.

Președintele Alexandru Buha răspunde că în lipsă 
de numerar nu s’au putut tipări mai multe exemplare 
din darea de seamă, pe viitor însă se va trimite Reu
niunilor județene.

Dumitru Popoviciu (Sibiu) amintește, că la aduna
rea dela Arad s’a hotărit ca darea de seamă să se 
publice înainte de adunare în revista noastră? ceeace nu 
s’a întâmplat. In viitor să se execute aceasta hotărîre. 
Adunarea ia la cunoștință darea de seamă cu observă
rile făcute de Nicolae Todor și Dumitru Popoviciu (Sibiu).

Urmează desbaterea programului p. 1. Modificarea 
legii administrative:

Președintele citește principiile generale de reformă 
administrativă cuprinse în proectul oficial al Uniunei 
precum și în memoriile înaintate, cari au fost publicate 
în revista noastră, cari au fost mult desbătute și discu
tate luându-se la cunoștință de către adunare.

Oheorghe Berariu (Bocșa-Rom. Caraș) citește ur
mătoarea expunere:

Domnilor colegi, Onorată adunare I
Ca’ntotdeauna, de câte ori interesul profesional 

al Corpului Notarial a cerut și pretins dela membri, 
să-și dea părerea și cuvântul tu cauze importante, așa 
și astăzi cu această ocazie, corpul notarial întrunit în 
capitala Țării, pentru a discuta și a-și da părerea 
In chestiuni de administrație, dela această tribună, 

mă simt dator ca, în interesul neamului din care fac 
parte și pe care l-am servit cu dragoste și credință, 
desinteresat, să pășesc în fața D-voastră spre a lua 
cuvântul la obiectul trecut la punctul prim din ordinea 
de zi, pentru a discuta în meritul cauzei.

Astăzi stăm din nou în preajma unei reforme a 
Legii Administrative, deoarece Înaltul Guvern a ajuns la 
deplină convingere, că Legea Administrativă promulgată 
cu înaltul Decret Regal No. 1972 din 13 Iunie 1925, 
care este în vigoare și pusă în practică timp de 4 ani, 
nu a corespuns și nici nu corespunde pe deplin unei 
administrații moderne. Uniunea noastră, la timpul său a 
prevăzut că nu o să producă adevăratele ei roade nea
mului și țărei, așa după cum cultura poporului o do
rește, pentru înaintarea și prosperarea scumpei noastre 
țări.

Noi, cei chemați a executa legile țării, cunoaștem 
bine cu toții din practică, defectele unei legi, având zilnic 
avem ocazie a ne convinge, că ceace legiuitorul a in
tenționat a stabili, uneori nici cu cea mai bună chibzu
ială, unele articole nu s’au putut aplica și duce la în
deplinire așa, după cum litera legii o pretinde, fiind ea 
lipsită de regulamentul^ necesar iar instrucțiunile primite 
de multe ori sunt contrare dorinții și intențiunii legiui
torului.

Din aceste motive, poporul dela țară ținându-se 
strict și orbiș de textul legfi, a ajuns de nenumărate 
ori în colizie cu autoritățile administrative, aducând cu 
sine în cele mai multe cazuri, nemulțumiri și neîncre
dere în organele de executare.

înaltul Guvern, conștiu de acest fapt, a luat în 
programul său de guvernare modificarea legii adminis
trative, invitând la timp pe toți fac’orii chemați a-și 
spune cuvântul, ca după o studiere adâncă să-și: com
pună proectul său de lege, care în casa țării să fie 
desbătut articol de articol.

Cum, Uniunea notarilor s’a ocupat de această im
portantă lege, care este chemată a pune baza pro- 
sperării unui popor disciplinat, îndeosebi ia țară, în 
anul 1925 a înaintat memoriul său, arătând că ce ar fi 
necesar a se prevedea și ce s’ar putea elimina din textul 
legei vechi, dar cu durere trebue să o declar, că nu s’a 
ținut cont nici măcar de cea mai bună intenție amin
tită înmemoriui uniunei. Presidiul Uniunei notarilor și 
de data aceasta a înaintat memoriul său actualului gu
vern pentru a culege ceeace află de bine și a complecta 
noua lege cu propunerile făcute de funcționarii cei mai 
che mâți și puși la țară în fruntea poporului, spre a 
aplica legea nouă, ca astfel să poată aduce roade 
îndestulătoare atât poporului dela țară, cât și scumpei 
noastre țări.

Că înaltul Guvern actual va ține cont de memo
riul nostru, în care am desvoltat și am arătat cum 
trebue administrată o comună rurală și cari trebue să-i 
fie funcționarii comunali precum și că ce cvalificație 
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trebue să aibă funcționarul statului pus In fruntea co
munei, vom vedea după votarea și promulgarea legii. 
Un lucru este cert, că dacă funcționarul statului, pus fn 
fruntea comunei, nu are pregătirile speciale și nu e 
înzestrat cu inteligența și cultura recerută, nu poate 
arăta nici rezultatele cuvenite și trebue să se îndestule- 
ască cu rezolvări primitive ce duc la neînțelegeri, la 
ceartă și la muncă zădarnică plătită scump, despre ce 
cred, că inaltul guvern actual s’a și convins pe deplin.

In biroul unei comune rurale sunt concentrate 
toate oficiile Ministeriale, fiindcă orice lucrări adminis
trative, fie de natura resortului de Interne, Justiție, 
Domenii, Muncii, Răsboiu, Sănătății publice, Instruc
țiunii, Culte, etc., etc., își iau inițiativa exclusiv dela 
biroul din comunele rurale. Și stând astfel lucrul, nu-mi 
pot închipui, că o lucrare rea și fără bază, înaintată 
forurilor în drept, să nu răpească timp scump celor
lalți funcționari, cauzând r umai corespondențe inutile și 
fără a se putea rezolva la timp.

Până în prezent, în fruntea birourilor comunale a 
fost pus actualul notar, care era totodată și agentul 
autorității centrale.

Ca atare, el cu personalul său avea datoria de a 
rezolva toate actele administrative, fie ele de orice natură, 
afară de aceasta notarul îndeplinea ‘celebrarea .căsă
toriilor, înregistrarea nașterilor, întocmea actele lăsămân- 
tare, evidența cărții funduare, evidența cadastrului case
lor și pământurilor, scriptele militare de orice natură, 
aruncul impozitelor de stat, județ și comună, precum și 
încasarea acestora, vărsând banii* încasați forurilor în 
drept, conducea registrele conturilor de gestiune, a 
gospodăriei comunale, recenzământul populației, recen
sământul celor obligați la școală, evidența și recenză
mântul animalelor, scriptele I. O. V., manipularea bi
roului de populație, evidența streinilor, evidența servi
torilor, evidența de incendiu și multe altele, cari toate’s 
împuse prin legi a se intocmi și păstra în regulă, 
formând documente de mare importanță atât pentru stat 
cât și pentru populația comunei. Ori, cum aceste lucruri 
sund bazate pe legile statului, nu-mi pot închipui că 
s’ar putea pretinde și aștepta ca să fie conduse de un 
funcționar cu cvalificație inferioară, și fără pregătirile 
speciale

Notarul de până acum avea rolul de mamă a 
populației, el se îngrijea prin muncă și sfături înțelepte 
de desvoltarea și prosperarea comunei, precum și a 
populației încredințate lui.

Poporul dela țară nu totdeauna poate recurge 
pentru sfaturi la intelectualitatea dela orașe, în cele 
mai multe cazuri foarte costisitoare, ci se adresează 
notarului comunal în care are toată încrederea, locuind 
laolaltă și trăind impreună atât la bine cât și la rău, 
și îl consideră de cel mai apropiat factor al său.

Acesta iste motivul puternic, care trebue susținut 

și pe viitor chiar în interesul statului, ca notarul să nu 
fie înstreinat de popor, ci să-l lase și pe mai departe 
în strânsă legătură cu poporul pe bază morală, fără a 
face din el agent de spionaj, denunțător, intrigant, căci 
atunci autoritatea notarului de astăzi va dispărea și va 
fi considerat'de dușmanul poporului.

Autoritatea notarului dela țară trebue susținută și 
din punct de vedere, că el este unicul organ chemat 
a contrabalansa multe rele prin care dușmanii neamului 
caută să submineze țara. De exemplu: ^diferitele secte 
religioase cari zilnic se înrădăcinează tot mai tare în 
popor și a căror sugrumare numai notarul o poate, 
duce la îndeplinire, dacă are autoritatea cuvenită înaintea 
poporului.

Vă întreb acum Dlot, crede înaltul Guvern, că dacă 
notarul viitor va fi funcționarul statului, fără pregătirile 
și practica cuvenită, va putea el sta la înălțimea che
mării sale multilaterale, sau va ajunge în tocmai ca or
ganele de percepție de astăzi, în care țăranul nu are 
nici o încredere, ajungând la convingerea justă că acești 
funționari lipsiți de cultură și cunoștințele profesionale, 
este impus de stat în comune numai pentru ruinarea 
și nici decum pentru binele poporului.

Astăzi după o conlucrare de câțiva ani cu acești 
factori, putem afirma sus și tare, că sistemul de per
ceptor la satele noastre din Ardeal și Banat nu are 
prea mult rost, fiind numiți în posturile de perceptorii 
— onoare excepțiunei — elemente uneori inferioare 
c prăgătire chiar și unui țăran dela sate. Aceștia prin 
neștiință și încăpăținare încele mai multe cazuri fac 
miserii peste miserii nenorocitului țăran fiindu-i indife
rent cât timp stă în serviciul statului, deoarece el totde
auna se poate reîntoarce lameseria și ocupația de 
unde a plecat până când un funcționar de carieră, 
titrat e conștiu, că pierzându-și serviciul își pierde 
toată existența și rămâne muritor de foame.

De aceea vă Întreb, nu ar fi mai bine, ca înaltul 
Guvern în comunele rurale să numească numai un sin
gur șef care să fie notarul, sub a cărui conducerea să 
se facă toate lucrările, iar salariile perceptorilor și agen- 
ților fără rost să se împartă funcționarilor comunali 
primind notarul o l’eafămai bună, din care să poată trăi 
fără năcazuri și griji, fiind el singur respunzător pe 
cale disciplinară pentru orice lucrare greșită sau rău 
întocmită, în dauna statului sau a populației.

Astfel stabilindu-se sfera de activitate a notarului 
dândui-se prin lege șt stabilitatea cuvenită în postul 
său, notarul, precum în trecut, așa și pe viitor se nizu- 
ește a produce roadele cuvenite, ca administrația Ro- 
mâniei-Mari să devină exemplu pentru oricare altă țară, 
cu o vech nte de stat mai mare, decât iubita noastră 
patrie.

Notarul trebue să fie un funcționar stabil în pos



18 «ADMINISTRAȚIA ROMÂNĂ* 6—7—8

tul său pentru a-I cunoaște populația'și vicever
sa. Astfel să lucreze mână în mână pentru des- 
voltarea comunei în fruntea căreia este pus și să nu 
fie. expus ca o cârpă de dar la capriciul politicei de 
partid și de câte ori se schimbă guvernul de atâtea 
ori, din pofta politicianților, să fie mutat într’un an de 
10 ori dela un post ia altul, ruinându-1 complect 
materialicește.

Dacă înaltul Guvern va judeca fără patimă ches
tiunea notarului în interes de serviciu și va proceda la 
reformarea legii administrative în sensul acesta, sunt 
convins că roadele adevărate se vor ivi în scurt timp 
și nu va mai fi nevoe tot la 2—3 ani de reformarea 
legii administrative care este bazfa unei țări moderne.

In consecință fie-mi permis a face propunerea on. 
adunări generale, că Uniunea notarilor prin hotărîrea 
de astăzi să ceară dela înaltul Guvern, cumcă pentru o 
administrație bună și modernă să se prevadă în lege 
că în postul de notar să fie pe viitor numiți numai 
bărbați cari au împlinit vârsta de 24 ani, bacalauriați 
și având diploma școalei de notari recunoscute de stat, 
sau că sunt licențiați sau doctori în drept, având și o 
practică de cel puțin 2 ani în calitate de secretar de 
notar. Iar la promulgarea legii noui, cei aflați în servi
ciu fără cvalificația recerută, dar însă nedefinitivi, să fie 
obligați a se supune la examenul de capacitate la una 
din școalele de notari existente astăzi, având convin
gerea că țara numai atunci va putea avea o adminis
trație bună șt modernă.

Școalele de notari să fie susținute exclusiv de stat 
și să nu se admită în țară cursuri private pentru pre
gătirea funcționarilor cu cvalificație de 4 cl. primare 
eari dau elemente necorespunzătoare în viața practică, 
cu atât mai vârtos, cât țara noastră dispune astăzi 
de deslui bărbați cu carte, dornici de muncă și gata ași 
oferi serviciile lor statului român.

Petru Popoviciu (Timiș-Torontal) intr’un larg, do
cumentat și temeinic expozeu schițează în resumat pro- 
ectul său de reformă administrativă care în cea mai 
mare parte e identic cu cel oficial al Uniunei generale.

Eugen Pap (Mureș) ceteșie urr memoriu în ches
tiunea tuturor doleanțelor ale corpului notarial.

Peședintele fiind timpul înaintat închide ședința 
anunțând continuarea pentru d. a. la ora 3.

La ora 3 președintele deschide ședința.
Notarul /. Nicolae Olariu: cetește propunerea 

comisiunei alese în Consiliul de administrație, ’n cauza 
reformei administrative, precum urmează:

Secțiunea administrativă a Uniunei Generale a no
tarilor comunali, întregită cu membrii aleși de Consiliul 
de administrație, relativ la modificarea proectului oficial 
al Uniunei, referitor la legea administrativă, luând în 
seamă cele propuse în ședința Consiliului ținută la 11 

Martie a. c. în proectul dlui Petru Popoviciu, — propune 
adunării generale următoarele.

1. La art. 366, notarul reprezintă puterea centrală 
ca funcționar de Stat și împreună cu primarul să aibă 
atribuțiunile scrise în kgea administrativă pentru primar 
cu drepturi egale ca acesta.

Notarul să fie președintele? Consiliului, dânsul să 
fie șeful administrației și să fie retribuit cu locuință 
în natură, lemne, luminat și indemnizație de transport, 
de către comună.

2. La art. 469, notarul să fie numit de Ministrul 
de Interne la avizul Comisiunii de înaintare și numiri 
în ordinea de precădere stabilită de lege.

3. Unde necesitatea cere, să se înființeze resp. 
mențină posturile de subnotari (nu secretar de notar) 
retribuiți de stat ca și notarul.

4. La art 370, să șe ceară în viitor dela notar și 
subnotar ca pregătire: Bacalauriatul și cursul de pre
gătire administrativă ridicat la rang de academie, licența 
în ștințele de stat. Aceasta cvalificație este egală cu 
cvalificația din școalele de notari Lugoj, Arad și Fagaraș 
cu pregătirea veche din Transilvania și cu pregătirea 
notarilor din vechiul Regat, cari au absolvat școala de 
notari, având la bază 4 cl. secundare, o vechime de 5 ani 
în momentul punerii în aplicare a legii administrative 
și sunt definitivați.

5. Notarul și subnotarnl să poată avansa până la 
gradul de șef de serviciu cl. I. începând dela subșef 
de birou.

6. Să se înființeze școli de notari și în București 
și în Iași.

7. Notarii cu cvalificația descrisă mai sus în pct. 
4, să aibă dreptul de.a redacta acte particulare nejudi- 
diciare primind pentru acestea o taxa stabilită de Minis
terul de Interne.

8. La art. 370. Notarul nu se poate transfera sub 
nici un motiv, decât la cererea sa motivată, sau în 
urma unei sentințe a Comisiei disciplinare și numai la 
loc vacant.

București, la 12 Martie 1929.
Hicolae Olariu Alexandru Buha,

notarul Uniunei. președinte.
D-1 Șerban Constautinescu, vicepreședinte, expune 

că din comunele mari au fost isgoniți In vejiiul Regat 
oameni cu diplomă înlocuiți fiind cu ageriți de notari 
de multe ori. Ofițerul stării civile să fie notarul, fiind 
agent de stat, pentru perioada de transiție să se admită 
agenții de notari însă să fie obligați a depune un exa
men de capacitate

Normaliștii cari vreau să ocupă posturi de notar 
in mod provizoriu, vor putea, dacă vor urma un curs 
de specializare.

Simiou Ursu (Mureș) obseivă că n’are ce căuta 
în lege lucrurile de transiție. Să li-se asigure existența 
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și vor merge subnotari diplomati din Ardial în ve
chiul Regat.

Adunarea generală aprobă unanim propunerea co- 
misiunei alese de Consiliul de administrație și cetită 
de notarul I, Nicolae Olariu, privitoare la principiile gene
rale ale proectului de reformă administrativă, în partea 
ce privește comunele rurale și depuse în proectul ofi-, 
cial și memoriile înaintate Ministerului, ale Uniunei, adu- 
cându-se această hotărîre la cunoștința d-lui Ministru 
de Interne, imediat după adunare, totodată ia ia cunoș
tința observarea făcută de Simion Ursu (Mureș), privitor 
la posturile de notari din vechiul Regat.

P. 2. Modificare legii maximului.
Adunarea generală aprobă memoriul înaintat în 

această privință.
P. 3. Modificarea legii polițienești.
Adunarea generală aprobă în unanimitate memo

riul înaintat în aceasta materie, unde între altele se cu
prinde ca guarzii de zi și noapte din comunele rurale 
să fie supuși la ordinele primarului și ale notarului 
dar nu la a le șefului de post.

P. 4. încadrarea notarilor.
Notarul I, Nicolae Olariu, cetește memoriul în aceas

tă privință, care se aprobă unanim de adunare împreună 
cu documentatul memoriu al colegului Francisc Szăsz 
(Târnava mică), privitor Ia salarizarea derisorie și 
nejustă a notarilor.

P. 5. Revocarea ordinului' ministerial privitor la 
sistarea diferitelor beneficii ale notarilor, dela comune.

Adunarea generală în unanimitatea aprobă memo-: 
riul înairjtat în această cauză. Primnotarul Nicolae Giur
giu, amintește, că deși 52 de* notari din jud. Arad au 
câștigat procesul la Tribunalul Timișoara contra Mi
nisterului de Interne și Prefectura județului Arad, totuși 
li au interzis folosirea sesiunilor notariale, a beneficierii 
de lemne, luminat și alte, pentru mai buna siguranță 
a cauzei, au fost repuși în vechile lor drepturi cu toate 
că sentința Tribunalului se poate apela la Casație, care 
nu știm ce poate hotărî.

Totastfel se primește și propunerea lui Alexandru 
Comșa (Sălaj) ca odată cu memoriul amintit să se ceară 
și înființarea de noui sesiuni notariale unde nu sunt.

P. 6. Ioan Florian (Alba) propune ca în bugetul 
comunelor să se admită înscrierea de spese de repre
zentare pe seama notarului, fiindcă trebe să primească 
mulți oaspeți oficiali.

Alexandru Comșa (Sălaj), asociindu-se la propu
nerea antevorbitorului cere ca spesele de reprezentare 
să le plătească comuna după trebuință și nu în formă 
de indemnitație notarului,ceeace adunarea unanim aprobă.

P. 7. înființarea Asociației pentru înmormântări și 
ajutorare.

Adunarea generală cu majoritate de voturi hotă- 
rește ca această propunere a dlui Ioan Florian (Alba), 
căruia i se votează felicitări pentru muneș sa, să se dis

cute la o proximă adunare generale, ca să fie timpul 
necesar pentru studiarea statutelor. Se aprobă propu
nerea Consiliului de administrație față de propuneiea 
dlui Gheorghe Berariu (Caraș), ca în această adunare 
să se desbată propunerea.

P. 8. înființarea căminului notarilor.
Adunarea generală cu majoritate de voturi, hotă- 

rește construirea căminului notarilor numai atunci când 
capitalul va fi strâns, în orașul București.

D-l subdirector general Virgil Ionescu Darzeu și 
d-l Iuliu Pascu profesor și membru în consiliul legis
lativ superior, donează pentru Căminul notarilor câte 
500 Lei, ceeace adunarea între aplauze frenetice cu 
mulțumită ia la cunoștință.

P. 9. Adunarea generală unanim respinge cererea 
unor notari din vechiul Regat de a putea depune exa
mene la școalele de notari din Transilvania, potrivit 
propunerii Consiliului de administrație, comunicată de 
notarul I, Nicolae Olariu.

P. 10. In privința vânzării „cărămizilor" pentru 
Căminul copiilor de notari, președintele cere admiterea 
ca până la 1/1II 1930 să se vândă toate „cărămizile" 
prin intervenirea președinților de reuniuni județene 
vărsându-se capitalul Ia cassieria Uniunei pentru de
punere spre fructificare, ceeace adunarea unanim aprobă.

P. 11. [Contul [de} gestiune pentru^pnul^l927 al 
Uniunei.

Dr. Vaier Pop ’cassier ,cetește darea^de seamă.

Onorată adunare^gcnerală.
Am onoare a înainta contul de gestiune al Uniunei 

noastre, pe anul 1927, verificat de comisiunea financiară 
a Uniunei în ședința consiliului de administrație ținută 
în Cluj la 2 Sept. 1928.

Contul arată la venituri o sumă totală de 597.392 
Lei 35 bani, din care s’a încasat 246.124 Lei 50 bani, 
s’a șters ea neincasabil din diferite motive, suma de 
113.173 Lei rămânând o restanță activă de 238.698 Lei 
35 bam, pe lângă toate sforțării prezidiului și a cassa- 
rului făcute în interesul încasării taxelor.

Din 23 reuniuni județene, cari sunt debitate la 
Uniune cu taxele de membru, abia 5 și-au plătit taxele 
integrale, pe când celelalte sunt în restanță cu sume 
considerabile, unele din ele cu zeci de mii de lei.

Am făcut posibilul pentru incassarea acestor res
tanțe însă durere — fără rezultatul dorit.

Deoarece presidiul nu are tablouri individuale 
despre membrii uniunei noastre, ci posede numai tab
louri sumare din fiecare județ la uniune, a fost debi
tate cu taxele cuvenite reuniunile județene, a căror 
datorie era a incasa dela membrii lor toate taxele de 
membru și a trimite Uniunei cele cuvenite acesteia.

Deci, așa cred, că motivul principal al neincassări 
taxelor este faptul că președinți reuniunilor județene, 
onoare excepțiunilor, nu se interesează ca să incasseze 
regulat prin cassierii lor, taxele de membru, căci unde 
nu este acest caz, taxele să plătesc regulat.

In al doilea rând poartă vina și colegii restanțieri, 
cari nu vreau — nu e de crezut că nu pot — 
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să-și facă datoria față de Uniune, deoarece e vorba nu
mai de o sumă bagatelă de 100 Lei anual.

Din cauza aceasta Uniunea se luptă de ani dea- 
rândul cu greutăți financiare și nu poate face față chel- 
tueiilor inevitabile ce obvin în decursul anului, rămâ
nând datoare pretutindemi.

Să nu amintesc mai mult ci numai un caz: Dl 
președinte al nostru are de a primi la finea anului 1928 
suma consideșabilă de 230 000 Lei pe care a anticipat-o 
din al său, pentru acoperirea cheltuelilor necesare cu 
călătoriile multe ce se fac în interesul tuturor membri
lor Uniunei.

Onorată adunare generală.
Stând lucrurile așa după cum le-am spus mai sus 

rog adunarea generală să caute soluția cea mai potri
vită pentru încassarea taxelor restante.

Din partea maa sunt de părerea că o delegație 
se intervină la Ministerul de Interne rugându-1 să deie 
ordin tuturor Prefecturilor din țară ca aceștea se dispună 
reținerea din leafa notarilor taxa de membru, sau să 
ordone Preturilor, că aceștea să încasseze taxele, trimi- 
țindu-le casierului uniunei și raportând executarea pre
fecturilor.

Eite destul de trist, că trebue se proced în felul 
acesta, însă trebue să se încasseze odată restanțele pe 
ori ce cale.

Știm cu toții că nici o organizație de ori ce ca
racter astăzi nu poate exista fără mijloace materiale, 
cari servesc la ajungerea scopului, pentru care s’a creat 
organizația.

Sper, că în viitor, fiind acuma o singură uniune 
pentru toți notarii din țară, uniți în cugete și simțiri, ne 
vom face datoria cu toții, atât moralicește, cât și materia
licește, pentru că Uniunea să-și ajungă scopul fixat în 
Statute și să-și poată îndeplini misiunea ce o are.

Jimbolia, la 8 Martie 1929.
Dr. Vaier Pop.

Alexandru Buha președinte cetește contul de ges
tiune al revistei și căminului de notari pentru anul 1927.

înainte de toate propune să se aproabc următoa
rele modificări la bugetul fondului revistei „Adm. Ro
mână".

La venituri. . 401959 lei

după
„ cheltuieli . 644959 „ 

cari modificări bugetul pe 1927 va conține 
la venituri . 1066959 lei
„ cheltuieli' . 1049959 „ și ca 
excedent . . 17000 „

după aceasta propune ca să se aproabe deschiderea 
unui credit suplimentar și extraordinar din fondul pen
tru deschiderea de credite suma de 536959 lei.

Balanța contului de gestiune a fondului revistei 
pe anul 1927 este cum urmează:
Drepturi constatate la venituri: 1639933 lei 16 bani

„ „ „ cheltuieli: 1172710 „
Exedent bugetar.......................... 467223 „ 16 „
încasări efectuate.................... 720075 „ 02 „
Plăți „  712210 „ - „
Exedent bănesc .................... 7865 „ 02 „

Fondul Căminului de notari.
Până la finea anului 1927 s’a încasat din sub

venția comunelor din Transilvania 1361124 lei și se 
găsesc depuși spre fructificare Ia Banca Albina din Lugoj.

Acest fond face ; stăzi 2097025 lei depuși tot la 
Banca Albina pe lângă o dobândă de 12°/o și este in
trodus în inventarul Uniunei ca averea activă a Uniunei.

Notarii comunali nu plătesc taxele Căminului de 10 
'ei lunar, începând dela 1 Ian. 1926, pe lângă toate că au 
fost rugați de nenumerate ori. Tot la fel nu trimit tab
lourile sumelor votate de consiliile comunale, așa că 
prezidiul nu are nici o evidență despre sumele votate 
și neîncasate. Comisiunea economică a Uniunei propune 
aprobarea conturilor și descărcarea cuvenită a gestiona
rului Alexandru Buha directorul revistei.

Adunarea generală unanim aprobă conturile de 
gestiune pentru anul 1927 al Uniunei precum și al re
vistei și al căminului de notari.

P. 12. Votarea bugetului pentru anul 1929.
Dr. Vaier Pop cassier cetește proectul de buget 

al Uniunei pentru anul 1929.
Simion Ursu (Mureș) propune ca desbaterea p. 12 

și 14 din program (votarea bugetului și modificarea 
statutelor de organizare) să se amâne până la o nouă 
adunare generală fiind timpul înaintat, pentru a fi stu
diate mai temeinic în decurs de 2 luni, după care să 
aibă loc adunarea generală.

Șerban Constantinescu vicepreședinte cere ca în
treaga gestiune a Asociației notarilor din vechiul Regat 
să se predea Uniunei generale.

loan Stoica vicepreședinte se asociază la propu
nerea lui Simion Ursu.

Adunarea generală după aptobarea memoriului 
înaintat în cauza modificării legii izlazurilor p. 13 din 
program și a încasării urgente de către cassierul Uniu
nei a tuturor rămășițelor de taxe prin intervenirea la 
prefecturi și prezidenții de reuniuni, unanim hotărește 
amânarea desbaterii p. 12 și 14 din program, primind 
propunerile lui Simion Ursu (Mureș) și loan Stoica, 
în sensul, ca să se convoace o nouă adunare gene
rală extraordinară, pentru votarea bugetului Uniunei, 
pentru anul 1929.
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D4e Klotor, 04a Primar I
Constatăm din registrele noastre, că "om^1 Dv. eaie îa restanță cu abonamentul 

revistei „ADMINISTRAȚIA ROMÂNĂ".
Vă rugăm, binevoiți aceasta datoriă a o achita până în 8 zile.
Binevoiți a ne trimite și a conto 400 lei taxa Uniunei precum și bard votați pentru

Căminul notarilor. Buha
Lugoj, Ia 1 Ianuarie 1929. președintele uniunei

Invitare da abonament
Cu prima Ianuarie 1929 deschidem un nou abonament ia „Administrația Română* 

Față de scumpete ce a provenit și anul acesta și față de scumpirea tarifelor] poștale . suntem 
nevoiți a lăsa prețul de abonament, ca în trecut care va fi: Â

Pe un an _  _ __ __ Lei 300.
Rugăm abonații noștri să binevoiască a ne trimite de urgență abonamentul înainte, 

că să ne putem aproviziona la timp cu hârtia, cernelurile etc., să putem apare și în anul 
viitor tot așa de regulat, ca și în cei 8 ani de existență.

Bilntrăm în al 9-lea an de apariție tot cu gândul curat de a lucra pentru prosperarea 
neamului nostru și inbunătățirea administrației comunală și iudețană.

Adm. „ADMINISTRAȚIA ROMÂNĂ*.

Rugăm abonații noștri, cari ne mai datorează încă unele sume pe anul 1926, 1927, și 1928 
să binevoiască a le achita de urgență.

■: Nu putem socoti de sprijitori al ziarului nostru pe aceia, cari ne îngreunează apa
riția, prin neachitarea la timp a abonamentului.

Un ziar — chiar săptămânal fiind — reclamă sute de mii Lei cheltueli anual și nu
poate apare regulat, dacă abonații nu achită la timp abonamentele.

Ca organ care stăm în serviciul întregului corp notarial și administrației comunale,
rugăm abonații noștri, ca fiecare să ne câștige câte un abonat nou, ca să putem mări ziarul.

„ADMINISTRAȚIA ROMÂNĂ" 
ORGAN AL UNIUNEI GENERALE A NOTARILOR COMUNALI Șl CERCUALI DIN ROMÂNIA 
REDACȚIA Șl ADM. LUGOJ, STR. BISERICII 24, = ANUL IX. — PREȚUL'ABONAMENTULUEESTEffOO Lei ANUAL

, PENTRU COLABORATORI i
Se aduce la cunoștința colaboratorilor, că ma

nuscrisele primite ia redacție nu se înapoiază. Redacția își rezervă dreptul să tipărească articolele 
când va crede de cuviință, conducându-se numai după considerațiuni technice și editoriale. 

Pentru tot ceace privește redacția și administrația: manuscrise, reviste, ziare, 
cărți, cererile de abonamente, sumele de bani (mandate poștale, 

scrisori de valoare) etc., a se adresa la redacția 
revistei: Lugoj, Strada Bisericii
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